
Nedoslednost
V času intenzivnega izboljševanja

materialnega stanja študentov in
politike štipendiranja ponekod še
vedno naletimo na primere, k'o k tej
problematiki pristopajo na nedo-
sleden način. Vzemimo primer OB.
CINE LJUBLJANA—CENTER, kjer
je znašal narodni dohodek na prebi-
valca v letu 1963 1,145.000 din, draž-
beni načrt za leto 1964 pa predvide-
va dvig narodnega dohodka na pri-
bližno 1,337.000 din. Ti podatki ka-
žejo, da st>di ta občina med najbo.
gatejše v naši državi.

Temeljni zakon o štipendiranju
predvideva v svojih določilih okraj-
ne in občinske štipendijske komisi-
je. Ko je neki odbornik omenjene
občinske skupščine predlagal usta-
novitev te komisije, so predlog z
večino glasov v zborih skupščine
zavrnili. Namesto te posebne komi-
sije bi torej skrbela za štipendira-
nje komisija za kadrovska vpraša-
n,ja oziroma v okviru te komisije
podkomisija za štipendiranje.

Ker so o tem primern razpravlja-
li na skupščini slavisti na filozofški
fakulteti, smo se pri pristojnem ob-
činskem forumu pozanimali o po-
drobnostih štipendijske politike v
tej občini. Sredstva za štipendije sfo
ostala v preteklem letu neizkorišče-
na, ker po besedah občinskega tajni-
ka ni bilo zadostnega odziva na raz-
pise štipendij. Menimo, da so ta sred-
stva ostala neizkoriščena zaradi pre-
nizkih štipendij, saj je skoraj nemo-
goče misliti, da med študcnti ni za-
nimanja za zaposlitev v osrednji
ljubljanski občini.

Nujno bi torej bilo, da tudi pri
občini Ljubljana—Center osnujejo
štipendijsko komisijo, ki bo znala
bolj kompleksno obraviiavati in re-
ševali kadrovska vprašanja. Spra-
šujemo se namreč, kam bi nas pri-
pcljalo, če bi zgledu občine Ccoter
sledile tudi ostale občine!

AGO KOSTIC
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b prvem maju navadno pi-
šemo uvodnike o čikaških

žrtvah, o skupnih interesih de-
lovnih ljudi, o mednarodni soli-
darnosti delavcev in o delu, ki
naj bo osnova materialnega po-
tožaja in družbenega ugleda člo
veka.

Delo je ustvarilo človeka in z
nesvobodnim, odtujenim delom
je človek izgubil svojo svobodo.
Zgodovina človeka je zgodovina
dela. Razvoj družbenih oblik in
gospodarskih sistemov je hkrati
razvoj človekovega dela.

Kakšno je delo človeka naše
družbe? V socialističnem delu se
človek ne pohablja, ampak se iz-
grajuje. Svobodno socialistično
delo je tisto, pri katerem ima
človek zadovoljstvo, da spoznava,
oblikuje in plemeniti naravo.
Materialna spodbuda in formalni
družbsni položaj v razviti sociali-
stični družbi ni osnovni namen
dela nekega človeka, temveč je to
le pogoj dela in družbeno prizna-
nje vrednosti in uspešnosti dela.

Danes velikokrat opažamo, da
so ti principi obrnjeni. Denar in
funkcije ter s tem povezan druž-
beni ugled so marsikdaj še osnov-
ni namen dela, tako delo je ne-
svobodno ter duhovno in moral-
no pohablja človeka, prav tako
kot nekatere delavce telesno po-

habljajo žveplovi plini in osem-
urni delavnik ob pomanjkljivi
prehrani.

Delovne odnose v naši družbi
še vedno pačijo zgodovinsko na-
stale neenakosti in novo nastale
odtujitve, ki iz njih izvirajo. Od-
pravljanje vzrokov nesvobodne-
ga dela in graditev novih delov-
nih odnosov, vrednih človeka, je
tudi delo. Za to delo ni in ne mo-

re biti neposrednih materialnih
stimulacij in navadno ni »druž-
benega ugleda.« Prav zato je to
delo lahko najsvobodnejše delo,
ki je danes možno, saj v njem
človek realizira in omisli vse,
kar je v njem najbolj človeške-
ga. Prav bi bilo, da bi se prav
vsak človek zavestno odločil tudi
za tako delo.

I. Kreft

Kolegicam in kolegom, pedagoškim delavccm

in ostalemu osebju na univerzi,

visokih in višjih šolah

ter akademijah, bralcem Tribune

in vsem delovniift ljudem Jugoslavije

čestitamo
ob
prazniku dela
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Novi tabor v Ankaranu vas pričakuie
Skoraj vedno prazni študentski žep si

pač ne more privoščiti hotelov ali daljnih
južnih krajev. Pa tudi zaikaj, saj pravijo,
da je brezskirbem oddih pod šotori s ko-
legi iz fakultet ob kartah in žogi in spro-
šSenih tovariških družbah najlspše razve-
drilo. Ni ti treba biti ferijalec niti tabor-
nik ali član kakšne druge organizacije, v
študemtskeim taboru v Ankaranu boš ved-
no dobrodošel. Plaža je čudovita, morje
prijetno, okolica pa verjetno ena najlepših
na našein Jadranu. No, saj je postala v
zadmjem času že pravi vrvež najrazličnej-
Sih narodnosti. Pravijo, da sicer marsikdo
pode v Amkaran prvič, toda nihče zadnjič.
In letos jih bo prišlo zopet več, kajti ka-
paciteta se je povečala, kei* so prireditelji
že doslej tožili nad prevelikim številom
gostov.

Te dnd kočujejo z zadnjimi deli na čvr-
Rtem objektu in sanitarijah, terase in šport-
na igrišča pa bodo še naprej urejevale štu-
dentske brigade, ki bodo zadnja dela
Oipravile šele letošnjo jesen. Tako bodo tu-
di letos na objektu delali dve brigadi po
70 brigadirjev in sicer izmenoma dopol-
dne in popoldne. Je pač tako, da ig/išči za
toošarko in nogomet, ki sta že pripravljeni,
ne zadoščata. Treba je poskrbeti za zaba-
vo in razvedrilo tudi tistih, katerih pri-
čakovamja in želje segajo še dalje. Sicer
pa bodo že letos na ra.zspolago tudi mize

za namizni tenis in več čolnov. Uprava le-
tovišča bo tsdensko prirejala tudi dnevne
in noone izalete z motornimi čolni v bliž-
nje ialetniške kraje.

KAJ STORITI PREDEN ODPOTUJEMO?
Interesentov za letovanje v taboru je

tudi letos že precej. Tistim pa, ki so zgVe-
šili »izčrpna« obvestila po oglasnih deskah,
bi morda pomagalo naslednje: študent, ki
bi si želel zagotoviti mesto v taboru, se
mora potruditi do Poljanske 6, kjer na
univerzitetnem odboru vplača kavcijo 1000
din in navede število dni, ki jih namerava
prežirveti v Ankaranu. če pa se študent v
primeru da si je premislil in ne namerava
oditi v Ankaran, ne odjaivi pravočasno
(tri dni pred namerava.nim odhodom), kav-
cija za>pade. Cena ceiodnevne oskrbe in le-
žiš5a bo letos 590 do 610 din. Cene so v
primerjavi z ostaliml podobnirni tabori
še vedno zelo nizke.

NOVI TABOR — PRESENECENJE
Tisti, ki so v Ankaranu že letovali, bodo

morda ob prihodu v tabor malce presene-
čeni. Novi tabor je namreč pomaknjen
dva kilometra od starega v smeri proti
Debelemu rtiou in ga za razliko od prejš-
njih let poleg šotorav sestavljajo tudi wee-
kend hišice, ki bodo nudile zatočišče 130
letovalcem. Uprava je posebej ponosna na

novo moderno fcuhinjo in je-a.lnico, ureje-
nih pa je tudi nekaj teras, kjer se bodo
lahko ljubitelji temn:h polti od ranega
jutra do poznega večera neusmiljeno »pra-
žili« na vročem julijskem in avgustovskem
soncu. Neprenehoma bosta poslovala tudi
dva nova btfeja, eden v taboru in eden na
plaži. V taboru oo-letos v vsaki izmeni na
razpolago približno 400 ležišč, 70 pa jih
bo tudi letos namenjeno brigadirjem. Ra-
zen raahke v kapaciteti bodo šotori letos
precej udobnejši, zgrajeni na b&tonskih
plošča.h in se zato ni bati popla.v, ki so
letovalce prejšnja leta precej nallegovale.
Novost bo tudi elektrika v šotorih.

Na novozgraj&ni terasi bo vsak večer
pies ob zvokih stainega orkestra, poleg te-
ga pa boio poskušali goste včasih razve-
driti tudi z drugimi zabavnimi prireditva-
md. Predvidene so razne individualne in
sk.upin.ske zabave, Ki jim zlobneži pravijo
»ferijalne«. šporuiiki se meada ne bodo
pritoževali — igrišča so že pripravljena in
pričakujejo, da bodo kot vsako leto tudi
letos polna navdušenih »žogobrcarjev«. Tu-
di letos bodo verjetno najbolj priljubljene
nočne tekme. Nekateri trde^ da bližnje go-
stilne »Pri županu«, ki v stilu ljubljanske
»Katrce« pestri življenje v taboru, ne kaže
podcenjevati. Kdor pa se kljub vsej tej
pestrosti življenja v taboru in bližnjd oko-
lioi slučajno ne bi dovoij dobro počutiJ,

Poziv skupščine agronomov
Na rednd 16-tni skupšoini študentov agro-

noiniju; ki je bila v četrtek, 23. aprila na
biotehniški fakulteti, so se študentje v
ranogih raspravah dotaknili izredno težkih
štuidijskib. pogojev na biotehnLški fakulteti,
ki so za oddeike te heterogene fakultete,
ki imajo predavanja in vaje v zgradbi
fakultete na Krekovem brgu, naravnost
obupni. Zaradi preobremenjenosti dotraja-
nih šestih predavalnic, nefunkcionalnosti
prostorov, ki povsem onsmogočajo raz-vija-
nje sodobnega študiijskega procesa, je ur-
nik predavanj in vaj za vse letniike in
smeri tako razbit, da se odvija pcaik ves
dan, popoldne in dopoldne. Seveda je ob
takšnih objektivn^h oogojih slehsrni spro-
ten štuiij skorajda onemogočeri in zalreva
od študentov ia pred^.vateljskega kadra
maksimum naporov. Edin izhod iz te
situacije bi bila ojnprejšnja dograditev
V5aj enega dela objektov fafeultete, ki so v
izgradnji.

Uprava fakultete je na skupščini sezna-
nila študente s potskom izgradnje, ki se
je v zadnjeim letu nepredvideno za.vlekla in
Ži po obstoječem naSrtu izgradnje bila
prva etapa izgradnoe zaključena šele v letu
1966.

Kiutično stanje na fakulteti pa nujno
zahteva, da se vsaj v začstku poletnega se-
mestra 1965 eden izmed objekto>v (objekt
sadjarsko-vinosradniško-vrtnarske smsri)
uspasobi za reden pouk. S tem v zvezi je
fa.kultetna uprava že ukrepala in na pod-
lagi razgovora, ki je bil na fakulteti dne
17. IV. 1934 med predstavnikom IS SRS
tovarišem Cačinovičem, s&kretarjem sekre-
tariata IS SRS za razi.skova.lno de!o in vi-
soko šo-lstvo tovarišem Tuškom, sekretar-
jem za kmetijstvo in gozdarstvo IS SRS
Pero-;š';;om ter predstavnvki fakultete, po-
slala dopis in obrazložitev sekretariatu za
ra^iskovalno delo in visoko šolstvo — sk"a-
du za šolstvo. Da bi laliko omenjeni ob-
jekt dogradild do letnega semestra 1965, bi
bilo nujno, da bi lahko v letošnjem letu
prenesli 30 mil. i.z srsdst&v za opremo na
sredstva za izgradnjo. Nujno bi še bilo,
da bi skiad za šolstvo odobril cca, 60—80
milijonov iz vsote, ki je namenjena za pri-
hodnje leto. S temi sredstvi bi bila pospe-
šena izgradnja objekta za SVV smer omo-
gočena.

Drugo aktualno vprašanje finansiranja
na biotehnišM fakulteti predstavlja vsota

31 mihjonov, fci jih je fakulteta v letu
1933 odstopila tajništvu univerze za nasta-
vitav novih asist&ntov na fakultetah, ki
niso razpolagale z zadostni.md sredstvi v ta
namen. Od te vsote, ki ni bila v celoti
izkoiriščena, je dobila fakulteta povrnjenih
cca 15 milijonav in bi bilo logiono priča-
k&vati, da bo z redno dotacijo za letošnje
leto dobila povrnj&n tudi preo§tanek.
Kljub temu, da pogodba o dotiranju še
ni podipusana in torej pavrnitev te razlike
ŠQ ni dokončno odklonjena, pa je treba
prav zato na to pravočasno opozoriti; zna-
na je namreč, da taku!teta raavija calo
vrsto nsipedagoških dejavnosti (botanični

% vrt, c&nter za uporabo nuklearne enBrgije,
poskusno polje in arnperografski vrt), za
katere fakulteta namenja vsako leto cca.
20 milijonov in bi b:lo zaradi manjkajočih
sredstev pnemogoč&no redno' delovanje
vseh- dejavnosti fakultete.

Skupščina Zš agronomov je sprejela
sklep, da morajo študentje po možnosti
sodelovati pri reševanju materialnih vpra-
šanj na fakulteti. čimprejšnje iaboJjšanje
teh vprašanj bi nedvomno veliko prispeva-
lo k izboljšanju študijskega procesa na
fakulteti Ivo Vajgl

se bo lahko po želji podal kam naprej: s
popularno »barko« ali avtobusom v Koper,
od tod pa morda še dalje v Piran ali celo
Partorož. Priljubljena izletniška točka so
tudi Hrvatini, odkoder je ponoCi oudovit
razg^ed na tisočere luči Trsta.

TABOR — GOSTITELJ ZŠJ
»V POCITNICAH

Bolj kot prejšnja leta bo l&tos tabor
prizorišče poletnih seminarjev in drugih
oblik dela ZŠJ. Tako bo Ankaran postal
študentsko rekreacijsko in htkrati vzgojno
sredčšče v pačifcnicah.

PRIHOD IN SPREJEM GOSTOV
Z rezervaoijo avtobusnega sedeža se boš

izog-nil prerivanju po vlakih in udobno
pripotoval v Koper, od tod pa z avtobu-
som, ki odhaja vsako uro, v Valdoitro.
Ob prihodu v tabor ti bodo gostitelji od-
redili šotor, kjer boš spal, dobil boš bloke
za hrano, seznanili pa te bodo tudi z di-
soiplino v taboru, za katero pa eksperti
trde, da le ni tako »železna«, kot se zdi
na prvi pogled. Ce boš tukaj letoval prvič
in boš morda pripotoval sam, si nikar ne
beli glave s tem, -fcjer in kako bi našel
prijetno družbo, saj te bo občutek prijet-
ne domačnpsti spremljal že pri prvih kora-
kih po tabDiru. Da se ne bi zgolj zabaval
in poležaval, poskrbi osebje kuhinje, ki te
(na srečo) le enkrat zaposli v svoji stroki.
Ne boš se ubadal z lonci in stal ves pre-
poten ob neznosno vroči peči, pač pa boš
skrbno lupdl krompir in pral umazano
pasodo. Tega verjetno ne boš počel prvič,
skoraj gotovo pa ne zadnjič v živLjenju . . .

Na vrsti ste, da čim prej pohitite iz
zadušljivega sveta reformirainah reform, iz
razmišljanja o izpitih, rofcih, pogojih... —
v svet brezskrbnosti, sonca tn prešernega
smeha, ob našo lepo obalo, v naš novi
tabor v Ankaranu. Srečko Rutar

Razprava »čas in svet«
v Naselju

Preteklo sredo je bila v Študentskem na-
selju še ena od razprav, ki se je zaviekla
čez polnoč. V udeležbi pa je bila od prejš-
njih razprav ta razlika, da so skoraj vsi
udeleženci vztrajali prav do konca. To pa
pove nekaj tudi o razpravi sami, ki je
bila brez dvoma zanimiva. Tovarišica Vida
Tomšičeva je odgovarjala na vprašanja, ki
so jih študenti postavljali pismeno. Morda
bi bila razprava živahnejša, če bi spraše-
vali ustmeno, in bi se lažje usmerili na
določen problem. če bi študentje spraše-
vali sami in ne preko listkov, bi bi!o brez
dvoma več resnejših vprašanj, prav tako

-pa bi lahko vsakdo natančneje obrazložil
svoje vprašanje in svoje misli. Tovarišlca
Tomšičeva se je potrudila, da je tudi na
vprašanja, ki niso bila s probletnatiko raz-
prave neposredno povezana, odgovorila z
argumenti in ne samo s pojasnili. I. K.

Neodogmatizem, humanistične vede in naša sodobnost
Nadaljevanje iz prejšnje številke

Znanost ali ftlozofija torej zunanjega sveta ne spremi-
njata neposredno, ampak preko notranjega človekoiega
sveta, preko njega postane praktični. čim manj je vkljuhen
ob neposrednem proizvajalnem procesu, čim manj je vklju-
čen vanj kot zgolj delavec, subsumiran pod delo, tem važ-
nejše in neposredno praktične postajajo filozofija in posa-
mezne humanistične znanosti. Posebno pa danes pri nas,
ko zmeraj bolj spreminjamo vnanje prisiljujoče zelezne
družbene zakonitosti.

Vzporedno s preraščanjem teh zakonitosti posameznih
področij družbenega življenja se preraščajo tudi filozofija
in ostale znanosti kot osamosvojene, druga od druge več
ali manj ločene in medsebojno odtujene. Ta proces poteka
zelo počasi ter praksa največkrat prehiteva teorijo, name-
sto da bi bila teorija pred prakso. Zato je naša nalnga,
da proces pospešimo. Glavni subjektivni vzrok za to zaotia-
janje je v težnji, da bi bili z rezultati svojega dela zmeraj
na politično-ideološki Uniji. Posledica je seveda ta, da smo
vedno z njo, saj je zakonitost vsakega naprednega razvoja,
da njegova rezultanta sledi iz tendenc, ki so pretežno pred
njo in ne iz tistih, ki so na njej ali za njo.

Poseben problem, ki sledi iz preraščanja in sintetizira-
nja filozofije ter znanosti, je ukinjanje njihove ideologič-
nosti in njihovo preraščanje v eno samo emancipirano in
integrirano zavedanje prirode in družbe, Marx, ki je to
delo s svojim Kapitalom začel, je zaradi nujne omejenosti
svoje opoedinjenje življenjske moči ob samem začetku ie
tudi eksistenčno klonil in svoje zamisli integriranja in raz-
odtujitve tako posameznih znanosti med seboj kot njihove
ondosnosti s filozofijo ni dokončal niii v obliki kritike,
kar si Je predpostavil za pogoj za nadaljnje delo. Vse do
danes rijegove poti v celotni njeni zasnovanosti ni nihče
nadaljeval. Zato pretekli in sedanji marksisti niso njegovi
dejanski nadaljevalci, to je preraščevaici, saj on sam
sebe neprestano preraščal, ampak več ali manj epigoni.
Kar je Marx v svoji kritičnosti integriral, so eni z ne-
kritičnim pozitivizmom, ne glede na kvalitativne razlike
med njimi, dezintegrirali. Namesto enotne kritike politične
ekonomije, sociologije, zgodovine itd., imamo spet poziti-
vistično politično ekonomijo, sociologijo itd. v njihovi
mpdsebojni razcepljenosti Sklicevanje na prakso, ki vsaj
relativno kontinuirane nadaljnje preraščanje poti baje ni-
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dovoljevala, je nezadostno argumentirala. Praksa namreč
ni bila nič slabša kot predhodna, čeprav je bila morda
bolj zapietena. Je bila pa zato v temeljih globlje razjas-
njena. Zgovarjanje na subjektivno nemožnost, da bi neki
posameznik v sedanjosti zaobjel vse bogastvo dejanskosti,
je opravičljivo samo delno, kajti pri marsičem je delo
mogoče z zadostno iznajdljivostjo organizirati teamsko.
Gre enostavno za to, da bi morali marksisti na vsaki stop-
nji družbenega razvoja prezentirati ideologičnost obstoječe
družbene zavesti, kot zavesti odtujene in v sebi razklane
družbene prakse. Obenem bi morali z ugotavljairem stanja
v določenem časovnem prerezu ne zasledovati, kakor se
običajno dogaja.. marveč biti v izvidnici naše revolucije,
katere temeljna struja do sedaj je preraščala še pričujočo
razklanost prakse in družbe in s tem omogočala, čeprav
ne v smislu vulgarnih materialistov in dogmatikov, dez-
ideologiziranje naše družbene zavesti in njenih posameznih
oblik. Ravno zaradi neprisotnosti marksističnih nosilcev
družbenih ved v samem jedru in hkrati na konici doga-
Janja je proces počasnejši, kakor bi lahko bil.

Toda zakaj je bila potem kljub temu revolucija zapo-
četa in se v krčih še zmeraj razrašča? če abstrahiram ob-

, jektivne pogoje, ki so jo omogočali, kar v tej povezavi
smem; če nadalje abstrahiram zavzetost revolucionarnih
moči, ki so biie ob pravem času prisotne, kar tudi smem,
analiziram pa zavest teh sil, zlasti vodstva, ki je bila
prepojena z rezultati znanstvenega socializma, ne da bi
zanikal tudi njihov prispevek k tem rezultatom, čeprav je
bil vsekakor v manjširu do klasikov marksizma, predvsem
Marxa samega, ugotovim, da so v glavnem izhajali iz
rezultatov, do katerih je, recimo, Marx prišel šele na koncu
svojega abstrahiranja in analiziranja, ne pa iz tistih, ki
so te poslednje porajali, kaj šele iz celotne globine njegove
metode. V začetku je bila n. pr. zato dolgo časa osnova
ekspropriacija ekspropriatorjev, ki jo še danes marsikdo
zamenjuje z ukinitvijo človekove odtujenosti sploh, čeprav
je dejansko le neposredni predpogoj za vinogo 'osnovnejši
cilj, namreč preraščanje drušbene delitve dela na mate-
rialno in duhovno. Takšen pristop k dejstvom je sprva
učinkovit, dokler se revolucijo da usmerjati po splošnih
načelih iz cpntra s pomočjo različnih političnih kanalov in
vodov. Toda čim bolj se revolucija širi, čim bolj se iz poli-
tične razvija v družbeno sploh na vseh nivojih in v vseh
plasteh, tem pomanikljivejši postaja. Zato danes takšna
žeja po izvirnem Marxu. T

Zakaj je preraščanje ideologičnosti posameznih oblik
zavesti tako važno? Ker je ideološka zavest sprevrnjena in

odtujena zavest, pd čeprav je to ideološka zavest delavske-
ga razreda in ta zavest bo takšna vse dotlej, dokler bo de-
lavski razred kot takšen obstajal, se pravi, dokler bo člo-
vek subsumiran pod delo in necelovit zaradi družbene
razdeljenosti dela. Kako se je to od Marxa naprej pozab'
Ijalo, nam nazorno izraža razvoj pojma tdeologija do da-
nes, ko ne pomeni več odtujene in sprevrnjerie zavesti z
negativmm predznakom, ampak le' politično zavest s pozi-
tivnim predznakom. Potemtakem je tudi tu potrebna de-
politizacija.

Najhujša ovira na tej poti bo neodogmatizem. Ta sicer
ne ostaja več pri množici dogem, a v zameno za to, da je
odstopil kritiki vse obrobne, sprva nedotakljive, postavke
okostenelo vsiljuje in brani nekaj menda na vse večne x-ise
nespremenljivih predpostavk ter jih tako, čeprav nehote,
proglaša za dogme. Pri tem pozablia, da je obče neločljivo
povezano s posebnim in posameznim in da se zato s spre-
membo onega momenta spremenita v nečem tudi druga
dva. Nič čudnega, če potem čepi na svojih dogmah in
hkrati nekritično pozitivistično krpa svojo ideologijo z
dognanji najrazhčnejših drugih ideologij, ne glede na to
ali imajo svoj izvor na vzhodu ali zahodu, dopušča meša-
nje poljubnih kategorij ter samozadovoljno, čeprav včasih
malce zaskrbljeno ogleduje neskladnost med svojo teorijo,
metodo in metodologijo. Obenem je skrajno nervozen in
kar se da zavira morebitna razpravljanja o preraščanju
njegbvega sedanjega pojmovanja dialektike, ker je dialek-
tika v vsakem oziru zanj tabu; o postdialektičnih družpe-
nih odnosih, ker so zanj prbtislovni družbent odnosi večni
vn uživa v njih, saj se največkrat čuti, da je nad nfimi,
da sploh ni odtujen kot so drugi Ijudje; o nujnosti, da
naši umetniki še izpovedujejo in zagovarjajo individna na-
sproti družbi, ke? nedogmatiki priznavajo nasprotje med
individuumom in družbo samo idejno, ne pa dejansko itn.

Boj proti neodogmatizmu poteka v jugoslovanskem me-
rilu že na dokaj široki fronti. Pri nas na Slovenskem pa
smo precej v zaostanku in moramo zato pohiteti ter biti
kkrati pripravljeni na oster odpor in na osebni riziko,
udarec, ki nas v tej borbi lahko zadene. Vendar samo
tako lahko nadaljujemo in pospešimo pričujočo revolu-
cijo, ]O poglabliamu iz politične v revolucijo vse materialne
in duhovne produkcije in reprodukcije, kajti preraščanje
njune medsebojne odtujenosti drugače ne bo mogoče izve-
sti, niti ne bd mogoče doseči prehod iz sedanjih revolu-
cij v družbeno evolucijo, ne da bi pri tem stagnirali.

TINE HRIBAR



Samomor - ena
izmed rešitev?

V manj kot enem mesecu sta naredili
samomor dve dijakinji II. mariborske
gimnazije. Ker se je to zgodilo ob koncu
ssmestra, je javno mnenje navajalo za
vzrok njune prostovoljne smrti slab učni
uspeh. Ta razlaga je širokemu občinstvu
brez dvoma ustrezala in Ijudje so bili
potolaženi, hkrati pa so imeli v rokah še
en dokaz za pokvarjenost mladega rodu.

Drugih reakcij razen že prej omenjene-
ga javnega mnenja ni bilo. Pedagogi z
omenjene šole so po nojevsko vtaknili gla-
vo v pesek In zadeva je bila zanje kon-
čana. žalostnega konca obeh dijakinj niso
obravnavali v pogovorih z žalujočimi.
Ravnali so se pač po tisti modrosti, ki
pravi, da je slabe stvari treba pozabljati;
v opoTO jim je bila tudi psihologija, kl
šteje samomore med patološka dejanja.
Abnormalnih Ijudi pa pri nas ni mnogo,
zatorej se zaradi osamljenih primerov ni
vredno vznemirjali. Sploh pa so to tako
čudne stvari, ki jih povprečna pamet ne
more dojeti.

S tem so pedagogi še enkrat dokazali,
da so samo uslužbenci in ne vzgojitelji.
Začudeni so kapitulirali. Po njihovem je

edini vzrok v obeh primerih, da starši
precenjujejo sposobnosti svojih otrok in
da je pametneje, dati jih v uk kot na
tako zahteven zavod. Odgovornost so pre-
valili na tuja ramena.

Prevračanje odgovornosti s šole na star-
še in obratno je sploh značilno za našo
bako imenovano vzgojo. če pa se tej igri
pridruži še družba, je začarani krog po-
poln. Odgovornost pleše kot nogometna
žoga med tremi igralci: starši, šolo in
družbo.

šola še zdaleč ni vzgojna ustanova, ne
osnovna šola in ne gimnazija. V večini
primerov odpovedo vzgojitelji že pri dva-
najst do štirinajstletnih dečkih in jih, če
so dovolj "pogumni, zlasajo, ali pa jih na
veliko obdarjajo z ukori. Na vsak način
pa priporočajo staršem, naj svojega mul-
ca »vzamejo v roke«, tj. pretepejo. Sošol-
ci imajo take problematične tipe za ba-
rabe. Ponavadi so te barabe še iz slabih,
v družbeni frazeologiji povedano, socialno
ogroženih družin in kot taki kajpak že
vnaprej obsojeni na življenje, kakršnega
živijo njihovi starši. čemu se torej tru-
diti s pijančevim sinom, ko mu je že
vnaprej določena oeetova usoda? Raje
negujmo mlade talente, kot je na primer
sinček tovariša župana, ki sijajno recitira
in vse kaže, da bo tudi on tako družbeno
koristen, kot je oče. Poleg tega pa je še
načeinik razreda.

Že v osnovni šoli uvajamo sistem raz-
nih načelnikov pionirskih organizacij, kar
naj bi z družbenega stališča pomenilo

vajo za samoupravljanje, v ooeh součen-
cev pa so ti načelniki često samo učiteljevi
miljenčki in ovaduhi. Istočasno pa otro-
ka pitamo z zgodbicami o pravičnosti in
mu ustvarjamo čuden iluzijski svet, ki
ima temelje na šolskem peskovniku, in ki
se bo ob prvem dotiku z realnostjo zrušil.
Učenec lahko samo sluti, da z naso vzgo-
jo nekaj ni v redu. Tega se pozneje tudi
zave.

Gimnazija mu še nadalje zamegljuje po-
gled na realni svet in ga želi potisniti
popolnofha nepripravljenega in nemoč--
nega v življenje Vendar delno pozabi na
socialne razlike in druge neprijetnosti,
ker ga sedaj bolj zanima lastna oseb-
nost, kajti znašel se je .v tisti problematič-
ni dobi, ki se ji pravi puberteta. Odkrivati
začne spolnost in tudi tu je, kot toliko-
krat poprej in tolikokrat pozneje, popol-
noma sam. Edina pomoč so mu medicin-
ske knjige, pornografske slike in nauki
bolj izkušenih prijateljev. šola mu ne
pomaga, ker teh vprašanj menda ni v
učnem načrtu; starši ne utegnejo ali so
preveč sramežljivi, veliko bolj pa nepo-
učeni; mladinska organizacija pa samo
organizira in ta vprašanja kajpak ne so-
dijo v njeno področje. Spolnost je še
vedno tabu, puberteta pa neizčrpen vir
za umazane smešnice, Edino, kar pre-
ostane pubertetniku, je samovzgoja, zakaj
edina vzgojna metoda v gimnaziji je ka-
zen. Gimnazijske kazni pa imajo za raz-
liko od osnovnošolskih precejšnje posle-
dice. Ker gimnazija ni obvezna šola, lah-

ko vsakega nezaželenega dijaka izključijo
in potem se zanj nihče več ne zanima. Iz
dolgočasja se lahko posveti tudi kriminalu
in tako zanj poskrbita družba in organi
javne varnosti. Zdaj je to že prestopnik
in taki Ijudje so vredni vsega obsojanja.

Naši otroci so navadno prepuščeni
sami sebi. Možnosti za njihovo izživlja-
nje so majhne. Kje naj se igrajo, ko pa
projektanti modernih naselij dajejo pred-
nost garažam pred otroškimi igrišči? Pre-
ostane jim samo ulica in . . .

Vzgojni blagoslov našim malčkom in
mladini nasploh daje abstraktna »naša
družba«. Svoj obraz skriva za brezplodni-
mi seminarji o vzgoji mladdne in za
intervjuji s pedagoškimi svetniki in dru-
gimi visokimi pedagoškimi osebnostmi ob
različnih. vzgojnih kampanjah, kot je na
primer teden otroka. Kaže, da nam ta
družba daje polnoletnost zato, da nas

-lahko kaznuje, če se pregrešimo proti
pravilom igre. Njena trobila, tj. (dnevno)
časopisje, pa ob vlomih trinajst do sedem-
njastletnih fantov proizvajajo zvoke kot
na primer: »Početje mladih vlomilcev je
gotovo vredno obsojanja« (mariborski
»Večer«, -18. marca 1964, stran 4, v detek-
tivski zgodbi Prijeti vlomilci iz Kolodvor-
ske četrti).

Naša vzgoja res nima perspektiv, če
bodo mladino vzgajali na miličniških po-
stajah.

In včasih se zgodi, da se nekateri odlo-
čijo za prostovoljno smrt.

Tone Medved

Se o metodi
diskvalifikacij

V zadnjih tednih so se v našem tisku,
predvsem pa na raznih zborovanjih uve-
Ijavile čudne metode polemiziranja in
ocenjevanja. Res je, da smo se z njimi
srečali že ob različnih priložnostih v pre-
teklih letih in da niso nikoli povsem izgi-
nile iz naše družbene prakse, vendar so
se v zadnjih letih v veliki meri umak-
nile bolj konstruktivnenm obravnavanju,
Prav zato njihovo prebujartje in obnavljanje
preseneča in zasluži posebno pozornost.

Tudi »Tribuna« je objavila v zadnjih
številkah nekatere jormulacije, ki so izra-
ziti poskusi grobe politične diskvalifika-
cije nekaterih Ijudi in nekaterih mnenj.

Naš družbeni sistem je dosegel stopnjo,
ko so politično-ideološke klasifikacije po-
stale dokončno absurdne in so stopili v
ospredje problemi proizvodnje, organiza-
cije dela v družbenih službah, urejanje
kulturno-pvosvstnega dela in znanstveno
raziskovalne dejavnosti, istočasno s tem
pa uresničevanje neposredne demokracije
na vseh teh področjih družbenega življe-
nja. Zato so se našli v mučnem položaju
vsi tisti, ki ne obvladajo vse te obogate-
ne in pogosto zamotane problematike, ki
jo prinaša vsakodnevna praksa, in ne

zmorejo najti adekvalnega, vsebinsko ute-
meljenega pristopa. Posledica je, da se
jim vsa raznovrstna iniciativnost Ijudi zdi
kaotična, anarhoidna in začutijo se ogro-
žene v svojem poenostavljenem in shema-
tiziranem svetu. Od tod zgrešena ocena
resnične situacije, nedomiselna ideološko-
politična taktika in krčevita zagnanost
obrambnih reakcij.

Nekatera posebno pereča vprašanja kot
so nasprotja v našem kmetijstvu, nešte-
vilne reforme osnovnega, srednjega in vi-
sokega šolstva, problem kadrov in šti-
pendiranja ter pomanjkljivosti v masov-
nih komunikativnih sredstvih (založniška
dejavnost, dnevni in periodični lisk, RTV)
se iz leta v leto vračajo v intenzivirani,
vedno šiolj akutni obliki. Očitno je, da se
ta neprijetna problematika ne bo rešila
s tem, da se vsakogar, ki pokaže ta na-
sprotja direktno, zavzeto tn nekoliko manj
zastrto kot drugi, progldsi za* »reakcio-
narnega«, »protisocialističnega«, ali celo
še kaj hujsega. Tako postavljanje stvari
je izraz idejne nemoči, v pravnem pogle-
du je nezakonito in skrajno neodgovor-
no z ozirom na idejno politično mtuacijo
pa učinkuje zastraševalno in mobilizira
tiste sile, ki so v administrativnem ob-
dobju zavrle ioliko iniciativnih Ijudi, da
čutimo nekatere posledice še danes tako
na gospodarskem kakor na kulturnem in
političnem področju.

V zvezi s člankom o kmetijstvu se je
pojavilo nekaj najbolj zlonamernih pod
tikanj. Ne da bi se spuščali v vsebinsko

polemiko in pojasnili vrsto žalostnih dej-
stev in spodrsljajev naše kmetijske poli-
tike, so nekateri govorniki skušali zadevo
rešiti tako, da so mi podtaknili »protiso-
cialistične težnje«, »buržoazno propagan-
do«, »kapitalistične tendence«, »reakcionar-
nost« itd. S takimi cenenimi parolami so
hoteli, zanašajoč se na svoj položaj in
avtoritativnost foruma, v imenu katerega
so jih izrekli, že vnaprej zavreti odkrito
in kritično razpravtjanje o najbolj perečih
vprašanjih našega povojnega kmetijstva.
Prepričani so, da s takimi shematičnimi
in neargumentiranimi ocenami komtruk-
tivno pristopajo k problemom našega
kmetijstva. Žal pa prt tem pozabljajo, ka-
ko malo smo prav na t$m področju do-
segli v letih, ko smo vso krivdo za ne-
uspehe avtoritativno valili na hrbet tistih,
ki so bili pri vsem lem najmanj krivi.

Ne gre samo za očitke in obtožbe in
za nekulturnost takega javnega podtika-
nja. Važneje pri vsem tem je poudariti
dejstvo, da usodna nasprotja v našem
kmetijstvu resnično obstajajo in da po-
sledice tega stanja čntijo na lastni koži
tako potrošniki v mestu kakor individy-
alni proizvajalci na vasi. Neučinkovitost
obstoječe kmetijske politike prihaja iz
dneva v dan bolj do izraza in zahteva
ustrezne rešitve. Ta stvarnost, te resnične
vsakodnevne težave Ijudi nas silijo k iska-
nju boljših, uspešnejših rešitev, čeprav so
nekemu ideološko razredttemu izhodišču
manj simpatične od iluzij.

Socializacija našega kmetijstva je neiz-

bežna Gre samo za to, da izberemo pot,
ki je najbhžja in najcenejša ne le v eko-
nomskem, ampak predvsem v socialnem
smislu. Osemnajst let ekonomsko razsip-
nih, socialno bolečih in politično škod-
Ijivih eksperimentov je dovolj prepričlji-
va šola, da postanemo samokritični m
bolj elastični pri izbiri metod, ki nas
vodijo k socializaciji. Predvsem pa si
moramo izbiti iz glave iluzije, da lahko
s Potemkinovimi vasmi in s politično dis-
kvalifikacijo sleherne direktne kritike re-
šujemo družbene probleme. Samo kom-
pliciramo jih, onemogočamo njihovo pri-
rodno razpletanje in potenciramo ne-
zdravo, v vsakem pogledu zaviralno poli-
tično prestižnost.

Nihče si danes ne more zakonito pri-
laščati monopola niti nad celotnim so-
cialističnim razvojem pri nas niti nad od-
piranjem in reševanjem konkretnih in za
vse perečih vprašanj, s katerimi se dan
za dnem srečujemo. Vsi si prizadevamo,
da bi se čimveč Ijudi vključilo v družbene
procese in da bi bila naša druzba vsak
dan bolj podobna resnični socialistični
skupnosti Ijudi. Vsi imamo pravico, da pri
tem demokraiično in enakopravno sodelu-
•jemo in prispevamo vsak svoj kvantum
dela na področju, kjer doživljamo proble-
me in predvidevamo rešitve. Prav zato je
danes meloda grobe politične diskvalifika-
cije nesinotrna disonanca v prizadevanju
za konkretno demokracijo in vnaša v naše
javno razpravljanje polarizacijo, ki je u-
metna in se mučno oddaljuje od resničnih
druzbenih problemov. JOŽE PUČNIK

Je to res
vnema —
kaj drugega?

Ko človek prebira Tribuno šl. 9—10, zlasti
pa prispevke O reakclji na kritiko in odgo-
vornost, gloso o postopku, sestavke o refor-
mi šolstva, o simpoziju o kulturi na Sloven-
skem, o visokem šolstvu in še posebno kri-
tične članke na tretjj strani, dobi čudne ob-
čutke. Ali je prj nas res vse tako temno in
narobe? Kakšna škoda ie, da tako priprav-
Ijeni izobraženi. vešči, vneti in. kot ;e vi-
deti, angažirani mladi ljudje niso vsai tako
ustvarjalni kot kritičnl.

Med drugim zasledimo v Tribuni tudi ta-
ke misli: »Kot skupnost nlmamo nobene
predstave o 'voji prihodnosti, nobenega ci-
lja. ničesar. kar bi nam utemeljev&lo biva-
nje«, na koncu pa se člankar Tomaž SaUi-
mun zaščiti Se s trditvijo. da "V resnično
demokratični družbi si arbitra, ki bi bil nad
javnostjo. ne moremo zamisliti«.

Hkrati pa je treba priznati. da je v vseh
teh zapisih in mislih ter trdilvah, razporeje-
nih v Tribuni. tudi veliko takega, k a r mora
podpisati vsak pošteno mislečj človek. Toda
pisanje o oddaji ->Še pomnite. tovariši!« v
članku O birokraciji in dezintesrirani kultu-
ri T. Salainuna ie naoisano tako Izzivair.o,
tendenclozno a,li pa nestrokovno (kar pa ie
marr verietno. če sodim po izraro^loviu in
ideoloSkih težniah). da ie treba o tem po-
drobneje spregovoriti. a ne zaradi tega. da

bi kot urednik te odclaje branil vsako njeno
beaedo, vsak spomin posebej, temveč zaradi
njene vloge in pomena, kar r. Salamun oce-
njuje v dokaj čudni luči.

V redu: birokracija je naš veliki sovraž-
nik. Toda: zakaj oddaja ->Se pomnite, tova-
riši* . . . "-mitologizira preteklo, danes ne-
obstoječo družbeno situacijo in ima funktijo
uspavalnega praška za podeželje ...?«

To ie huda. predrzna in poleg tega iz Irte
izvita, v svoji vsebini primitivna (ker ni
dokazana) in sovražna (ker negira sociali-
zem) trditev! TO potrjuje trditev T. Salamu-
na, ko pravi, da »kot skupnost nimamo no-
bene predstave o svojj prihodnostj, nobenega
cilja .. .«

Ce se gremo »ustvarjanje iavnosti« in
njenega mnenja. če se gremo kulturo kot
nadgradnjo vsega ostalega bivan;a in male-
rialnega življenja. potem je to treba tudi
poznati. Vsaj osnove!

To dokazuje. da smo. all vsaj tisti, ki so
to delali. res grešili pri uvajanju in uresni-
čevanju šolskih r<>foi'm, kajti pisec T. Sala-
mun to s svoiim deian.i-em tudi dokaznje. V
tem psanju ie namreč očitna velika vrzel
osnovnega znanja družbeno-političnih znko-
nov (pisanih in nepisanih) ter popolna od-
sotnost dialektike. V življenju ni vse tako
raztrgano, samo zase. temveč ,'e v tesni po-
vezanosti, kar še kako »utemeljuje naše bi-
vanje«. ,Te .esnica, kl 1o pripovedujemo v
oddajah i>Še pomnite. tovariši«. ali pa v tem.
kar podobnega posreduiemo in pišemo tudi
v drugih časopisih. revrah in knjigah, rcs
že tako odmaknjena. da se tudi avtorji kot
je T. Salamun in podobni iz tegn ne bi mogli
naučiti kai več, kot kazeio? Mar ie tako tež-
ko razumeti. da ie tudj tako posredovanje —
spomini in podobno — sestavni. sicer majhen
del tistega, kar se imenuje boi proti posku-
som birokraci !e in ostalim deformacijam, ki
iih poraja in oovzroča vsaka na novo pora-
jatoča se družba? Očitno pisec ->O birokra-
ciji . . .<• r.l hotel po znanstveni poti. da bi
potem pisal o tem. Ta znanstvena pot bi bila"
anketiran.ie iavnesa mnenia in tudi ti^tih.
ki »usivariaio kulturo«. Ce bi §el po te.i

poti. bi prišel do preseneiljivih rezultalov.
Zvedel ti, da tega "praška<- ne uživa.;o le
na deželi, temveč tudi v meslih. In ne le
stari borei ter neizobraženi ljudje, kar je
hotel povedati T. S., temveč množica rr.est-
nih in pod-eželskih otrok in različnih inte-
lektualcev. In sev-eda tudi taki, ki jim ta
vsebina zaradi tega ali onega razioga ni všeč.
Tako pa je bilo vedno: nikoli niso vsi hodiii
po iisti poti in za enakim znamenjem. Tak
je pač razvo.\

Zato: k.je so argumenti? Kje in kdo
ja javnost?

Ljudje še ^anes iz boja za svojo nacional-
no in socialno osvoboditev v veliki meri
črpajo moč za premagovanje težav, ki se nam
postavljajo, na po-ti v .jutrišnji dan. Tudi za
take kot je zgrešena vzgoja kakega mladega
človeka. Prav zato s svojimi okornimi in ne-
veščimi rokaml, toda s čistimi srci in misli-
mi pišejo svoje prispevke. da ta de/anja ne
bodo pozabljena da se na njih in iz njih
uče novi rodovi, ki so po vojni že nekaj-
krat dorasli in so razen tega lačnj še visjih
in liovih spoznan.i. Ko človek dela na tem
področju, se prav čudi. kako je Ijudem kljub
marsikateri grenkobi. ki jo prinaša čas. po
dveh desetletjih svež spomin ra vcl ko ob-
dobje, ko smo se kopali »iz naroda hlapcev«,
In kako je še vedno ta fias l.iudem v moralno
oporo. y

Razen tega pri teh in takih oddajah in
pisan;ih ne gre le za čuvanje in razvijanje
ponosa - narodnega in socialnesa - temveč
še 2a ka.i več! Mar v leh enostavnih. doživ«-
tih in resničnih spominih ne živi obtožba
voine? Kdo more danes trditi. da take ob-
tožhe niso potrebne? Je svet res ~>e za vsele.i
očiščen takega zla kot ie medseboino kln-
nje? Je malo poskusnv Dovamnirievania faši-
zma? V tem ''asu v Zahodn; T êrnčiM še vfid-
no ne VPIIO. kaUn hi soriili o^porim ubiiai-
cem naših in drugih svobodoliubnih lUidi v
zado.ii voini.

Tn končno: re bi kdai morrin res snet nri-
Slo do nesreče. mar v 'eh sto ir, «to prime-
rih ne bi našel kakesa vzora. nouka in pri-
mera, ki bi es kaznlo nnorabitj in nonoviti

NAMEN AKTUALNE POf.EIMIKE JE OBRAVNAVANJE POSA MEZNIH PROBLEMOV Z RAZLIČNIH STALISC TN NAK V7O-
VANJE REŠEVANJA TEH PROBLEMOV. NA ŽALOST PA SO SE NEKATERI ČLANKI IZRODILI V OSEBNE NAPAPE IN T\TER-
PRETIRANJE ŽE OBJAVLJENIH STALISC. KAR POPOI.NOMA N I č NE PRISPEVA K VSERINSKEMU RESEVANJU PROBLEMOV
IN NAMENU RUBRIKE. ZATO UREDNIŠKI ODBOR V BODOČE PODOBNIH ČLANKOV NE BO OB.IAVL.IAL.

PONOVNO PA VABIMO BRALCE, DA POŠILJAJO SVOJA POG LOBLJENA, ARGUMENTIRANA MNENJA O AKTUALNIH DRUŽ-
B E \ I H PROBLEMIH.

v prak.siv lako tudi s te plali pisec T. S. ni
na tekočem In. kot kaže, »zaradi dreves ne
vidi gozda!«

Kaj in kdo je potem »uspavalni prašek«?
Kakšno je pojmovan;e o popolni svobodi

in o nedotakljivosti umetnosti? Take fraze
datirajo že iz davnine, a prav prehojena pot
v zadnjem stoletju, še bolj pa v zadnjih tri-
desetih letih, nam zelo jaeno pripoveduje;
da so različne ideologije in različna umet-
nost vedno nekomu služile. Dostikrat so po-
rnagale tudi najtemnejšim silam, da so lahko
pri belem dne\u grabile po nožu.

V trditvi. da ta oddaja »mitologizira pre-
teklo, danes neobstoječo družbeno situacijo«,
pa se skriva toliko neznanja in neprikrite
neučakanosti. da je res težko polemizirati.
Zato bi piscu ->O birokraciji .. .« svetoval;
na; se pusti poučiti o osnovnih vprašanjih
politične ekonomije in filozofije, šele potem
bomo lahko govorili o »vsebini In obliki«;
o -prizadevanju za depolitizacijo dTUžbeno
upravnih mehanizmov in za čim večjo soci-
alizaciio naše družbe (Glosa o postopku).

Sicer se tako pissnje lahko imenuje le. da
-strelja. kot maksim po diviziji.«, vendar
ima take ^udne nazore o tem še marsikak-
šen mlad človek. Zato nekaj teh in takih
vrstic ae bo odveč. Ka.i moremo zato. če je
tak ton poučevalen? In ka.i zato. da nekdo
ne more aij noče razumeti. da je bila revo-
luciia predvsem čas razbi.ianja in hkrati gra-
dilve nečesa novega in da danes to velja pač
v drugačni obliki in da 1e nadal/evanje ne-
česa? Ob tem je treba spet poudariti. da
današniiin generaeijam reš nismo uspeli —
vsaj delu nje - posredovati zadartnega
osnovnee^ ^nania. ki s takim Di^aniem sicer
kaže določeno znan.je, vendar zajema
poleg studenca in se vse oremalo uslVBrjalno
ukvaria « prakso. Včasih udaria v odprta
okna. hoi*" zavi.iati lokntnnt;v-n n? slene tire;
ali pa se mu godi kot tistemu. ki je pral
otroka. ootem pa z um^zano vodo odvTgel
tudi niesa. T'es. prava ^koda da ni večje
ustvarialnosti.

Ver.ietno smo mi.- medvoina in oredvo;na
generaciia hoteli in hočemo narrditi vse
pr-eveč tovarn. elektrarn ali cest ter se nam
pomalem godj to. kar se zsodi prevpč skrb-
nemu, morda maloe preveč nezaupljivemu
očetu. ki ie oral in seial eloboko v stara
leta. sin na ie medtem pohaikovil. uganial
neumnosti In se polagoma skvaril. Ko Pa bi
moral pooriieti on. ni znal in zmogel toliko
da bi noši-eno preživljal sebe in svoiega sta-
regn očeta.

Tak naj bi bil malo dališi odgovor na
^uspavalne nraške« in -mitologizirarue pre-
tekle, danes neobsloječe družbene Eitusclje.«

Ivan Jan



Še eno mariborsko pismo
Za ta sestavek sem se odločil popolno-

ma neodvisno od vseh pripomb k pismu
tovariša Partljiča, ki nikakor niso bile na
mestu, kajti vsak izmed nas mariborskih
gtudentov lahko na tihem prizna, da je
imel tovariš do neke mere prav. Pravim
<io neke mere. Z vsem se tudi jaz ne stri-
njam. Ne morem namreč verjeti, da bi bi-
li vi Ljubljančani res tako delavni, kot
piše tovariš. Vas v Ljubljani je več in med
vami se najde skupina ljudi, ki razprav-
Ija o sodobnih problemih, pa naj bo to o
politiki, kulturi ali o čemerkoli. Toda po-
leg te vaše skupine jih je mnogo, mno-
go, ki živijo v prav takšnem zatišju, kot
pri nas. O tem sem prepričan. Tovariš je
pač naletel na takšno skupino in sedaj
bi bilo napačno posploševati. Tudi mi več-
krat razpravljamo. Res v strogo internih
krogih in mnogokrat ali skoraj vedno le
po naključju. In žal mi je, če niso pri
takšnih debatah prisotni tisti, ki si jih naj-
bolj žele.

Vzrak za mariborsko otopelost je iska-
ti tudi v odporu, ki ga čutijo mariborski
»višji« forumi do »študentarije«. Lep pri-
mer je letošnji študentski teden, v kate-
rem sem lahko spoznal to nenaklonjenost.
Ne mislim vse, nikakor ne, so v Maribo-
ru ljudje, ki so nam radi pomagali;
upam, da se za te bele vrane nimamo za-
hvaliti naključju. So pa tudi takšni, ki so
nam očitno kazali neprijateljstvo. To se je
videlo pri gostincih, ko smo prosili za
postrežbo na študentskem plesu. Seveda,
gtudentje nimamo mnogo denarja. Tu ne
bo dobička. Poslali so nas drugam, in ta
»drugam« nas je napotil nazaj, češ da je
prevzem gostinske oskrbe v tej in tej dvo-
rani naloga prejšnjega. Proces se nadalju-
Je, dokler nam > že omenjena bela vrana
zopet ne priskoči na pomoč in tistega, ki
mu gre toliko za dobiček, nekako pri-
Bili, da sprejme postrežbo.

Kako je s tem pri vas v Ljubljani?
Vam raje pomagajo?

Razen vsestranskega udejstvovanja v raz-
nih organizacijah in klubih si želimo štu-
dentje tudi sprostitve, zabave. Ali ima-
DIO v Mariboru možnost za to? Ne. Sicer
imamo gledališki abonma, lahko obiskuje-
mo tri kinodvorane, kjer pa navadno vr-
te. le povprečne filme, vrstijo se (od časa
do časa) plesi v hali C, v Unionski in še
kje dmgje. Toda želimo si internih štu-
dentskih prireditev. Za te stvari nam manj-
kajo prostori. Baje nam obetajo prostor,
kjer bi se lahko zbirali na zabavah in de-
batirali. Prepričan sem, da si tega mnogi
med nami žele. Manjkajo nam smernice,
tnanjka organizatorjev. študijske zadeve
nas seveda zaposlujejo in zato ne more-
mo vsi misliti na organiziranje. Zato naj
se za takšne reči pozanimajo tisti, ki se
čutijo, da so sposobni organizatorji. Pre-
pričan sem, da je nekaj takih tudi v Ma-
riboru. Ko bo storjen začetek, bo delo
steklo in potem bi ne bilo treba nekate-
xim obžalovati, da ne študirajo v Ljub-
Ijani.

Res pa je, da se mnogi izmed nas ne
znajo zabavati. In če gredo na ples, jim
pomeni edino razvedrilo alkohol. Tudi to
dokazuje pretekli študentski teden. Malo-
kdo bo rekel: ta in ta je razgrajal, tem-
več: študent je bil. S tem pade slaba luč
tudi na tiste, ki si želimo na prireditvah
solidnega vedenja. Morda je vzrok tem hu-
liganskim izgredom prav pomanjkanje pri-
creditev. In ko pride takšen študent, ki
ns zasluži svojega naziva na preredke za-
bave, se ne zna obvladati in prične uve-
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ljavljati svojo avtoriteto, ki jo je vzbudil
alkohol. Sicer pa so vse to stvari, ki jih
tudi pri vas v Ljubljani lahko večkrat sre-
čamo.

Tovariš Tone je imel popolnoma prav,
ko je pisal, da študiramo drug mimo dru-
gega, ne da bi se zanimali za stvari okrog
nas. Prav je imel. če vzamemo v širšem

pomenu besede, študiramo zelo podobne
probleme ločeno v Mariboru in Ljubljani.
Ali ne bi kazalo stopiti v medsebojno so-
delovanje? Morda bi nam izmenjava
mnenj pripomogla k zadušitvi maribor-
ske maiodušnosti in resnične tišine, ki
vlada ne samo v študentskih, temveč tudi
v drugih krogih. TONE GABERŠEK

Mariborski visokošolski
zavodi in
znanstveno raziskovanje

Na svečanosti ob podelitvi Kidričevih
nagrad je govoril ing. Jaroslav Černigoj,
namestnik predstojnika mariborskih viso-
košolskih zavodov. Najprej je govoril o li-
ku Borisa Kidriča, kjer je posebej pouda-
ril Kidričevo skjb za kadre. Ob tem je
govoril tudi o' problemih mariborskih
visokošolskih zavodov.

»Mariborski visokošolski zavodi so na-
stali na zahtevo naših gospodarskih orga-
nizacij, ki so v zadnjem času vedno bolj
čutile potrebo po novih profilih svojih
strokovnjakov, nastali pa so tudi na os-
novi spoznanja družbe o prevelikem
neekonomskem in zato nevzdržnem časov-
nem razponu med diplomo na neki visoki
šoli in zaključkom na srednjih šolah. Ta-
ko je Maribor postal močno visokošol-
sko središče, kjer so se ustanovili visoko-
šolski zavodi, ki so bili do tedaj po svoji
pedagoški in študijsko-programski struk-
turi v naši državi docela neznani. Osnov-
na tendenca mariborskih visokošolskih
zavodov je, da bi dajali družbi strokov-
njake z nekim zaključenim znanjem in z
usposobljenostjo za opravljanje določenih
služb, vse to pa z določenim teoretič-
nim znanjem, katero naj jim omogo-

ča, da se bodo sami razvijali dalje. Ra-
zen tega pa morajo imeti absolventi teh
zavodov dovolj teoretične podlage za mož-
nost prehoda na drugo stopnjo fakulete.

Svet združenja je na svoji III. šeji
maja 1962 ustanovil sklad Kidričevih na-
grad pri združenju visokošplskih zavo-
dov v Mariboru. Dragi člen odlpčbe o
ustanovitvi tega sklada se glasi: »Namen
sklada so nagrade študentom vseh viso-
košolskih zavodov v Mariboru za najbolj-
ša dela na posameznih področjih, ki do-
kazujejo sposobnost za samostojno razi-
skovalno delo.«

Nekateri menijo, da je to protislovje,
namreč med orisanim ciljem maribor-
skih zavodov, ki imajo izredno prak-
tične, operativne »nekabinetne«, in med
razpisom Kidričenih nagrad našega zdru-
ženja z izrednim poudarkom na razisko-
vanih vrednotah. Mislim, da ti ljudje ni-
majo prav, ker si danes praksa in teori-
ja ne stojita v nasprotju. Nasprotno, prak-
tična opgrativa in neka ustvarjalna ini-
ciativa, ki se kaže v nezadovoljstvu z že
izhojenimi potmi, ki ima za posledico
znanstvena raziskovanja, sta nam ne-
obhodno potrebni.

Danes je ^tudi že pri nas jasno, da gre
pot v moderno, svetovnemu boju konku-

renčno proizvodnjo samo preko načrt-
nega raziskovalnega dela pfaktikov. Da-
nes je jasno, da je znanstveno razikoval-
no delo v vseh svojih fazah nujno poveza-
no s prakso. Tako o nekem nasprotju
ne moremo govoriti. Nekatere napredne,
tehnično razvite dežele vlagajo v razi-
skovalno delo vedno večja sredstva, do
10 odstotkov sredstev in še več.

Tudi pri nas šo mnoga podjetja s tem
že začela in dosegla številne presenet-
ljive rezultate. Na osnovi takih razisko-
vanj se namreč celotni problem proizvod-
nje postavlja bistveno drugače, možno
je hitreje uvajati nove tehnološke postopke.
Predvsem pa so taki raziskovalni cen-
tri ^lavni motor pri prehodu obrtniškega
koncepta proizvodnje na industrijskega,
kar je eno od ključnih vprašanj, ki jih
moramo rešiti, če bomo hoteli dohiteti
tehnično napredne države.

N i m a j o prav tisti, ki vidijo v mari-
borskih Kidričevih nagradah nekak na-
čelen odmik od osnovnega cilja maribor-
skih visokih šol, ki obstaja dejansko v

tem, naj bi dale družbi čimprej in čkn-
več praktičnih strokovnjakov. Stvari so
se pač v zadnjih dvajsetih letih premak-
nile, od strokovnjaka — praktika ne pri-
čakujemo samo suhega izhojenega prak-
ticizma, temveč čimveč novih pobud in
čimbolj tenak posluh za nove naloge
in potrebe proizvodnje, ki jih nato ta stro-
kovnjak bodisi v okviru svojega razi-
skovalnega dela rešuje bodisi postavlja
tistim v podjetju, ki se neposredno ukvar-
jajo z raziskovalnlni delom, ali pa morda
tudi raziskuje pri institucijah izven pod-
jetja.

FILMSKI KROŽEK NA PEDAGOŠK: AKADEMIJI
Ob burnih razpravah o filmu Samorast-

niki, ki so ga predvajali v Mariboru na
začetku študijskega leta, smo na peda-
goški akademiji ustanovili filmski krožek,
ki pa v zadnjem času že prerašča v film-
sko gledališče. Več kot 20 članov krožka
si je doslej' ogledalo naslednje filme: De-
vica Orleanska, Zdrabar, Taksi za To-
bruk, Likvidacija, Rocco in njegovi brat-
je in Ivanovo otroštvo. Te filme smo
dobili od servisa v Zagrebu in Save iz
Ljubljane. Žal so bile nekatere kopije ta-
ko poškodovane, da predvajanja niso

uspela in so nekateri člani prenehali
obiskovati krožek. Tako si niso ogledali
filmov, ki so bili predvajani brez mo-
tenj. Razpravo po filmu smo opustili,
pač pa je dobil krožek obliko filmskega
gledališča, saj pred predstavo pripravi
nekdo izmed članov nekaj najvažnejših
podatkov o filmu in ustvarjalcih.

Prihodnje leto bo moralo vodstvo krož-
ka posvetiti delu več pozornosti, da ne
bo filmsko vzgojno delo samo životarilo,
ampa£ zaživelo.

J. iVIulej

v
vodi"

Obstajajo filmi, ki predstavljajo mrtevObstajajo filmi, ki predstavljajo mrtev
napor in muko, ne glede na dinamično
gibanje in akcijo, ki je opisana na kilo-
metrih celuloidnega traku;' so pa tudi takš-
ni, ki žive kljub čudnemu miru, brezizraz-
nosti in mrtvilu, kakršno se poraja na
enakem traku. Prvi filmi so vedno kon-
fekcija, drugi so včasih umetnost. Prav tej
drugi vrsti pripada tudi »Nož v vodi«, film
Romana Polanovskega.

Prva komponenta, ki močno oblikuje iz-
razitost tega filma, je njegova sodobnost.
Pred nami je zakonski par, ki je popolno-
ma in ne zavedajoč se podvržen material-
nemu aspektu življenja, moški in ženska,
ki ocenjujeta življenje skozi prizmo dose-
ženih vrednosti in dobrin. Oba sta sužnja
svojih predmetov brez ozira na to, če gre
za avtomobil, jadrnico, gumijasti kroko-
dil ali palčice »mikada«. Določena indife-
rentnost njunega notranjega sveta je lo-
gična posledica takšnega stanja. Njuni od-
nosi, reakcije, emocije in katarze postane-
jo tudi same nervozne, nezavedno surove
in brezpredmetne.

Nasproti njima stoji mladenič, ki ga pe-
Ijejo s seboj, nekakšen »frajer« s ceste,
brez cilja in brez kakršnihkoli obveznosti
in ovir, ki bi ga jasneje določevali, torej
omejevali. Fant je svoboden, na neki na-
čin pa tudi vezan prav zaradi te prostosti,
prazen zaradi nedefiniranosti in neopre-
deljenosti, ki ga prevevata kot živlienska
principa.

Vprvem srečanju in v trenutkih za tem
ne predstavlja za zakonski par ničesar več
kot predmet iz zunanjega sveta. Potem,
ko sta ga na cesti skoraj povozila, ga ena-
ko grobo in nedosledno vzameta s seboj.
Pogojnost njunih postopkov je izključno
notranje narave, je refleks psihičnih po-
sebnosti, ki določajo njun subjekt.

Druga komponenta, in to pomembna,
je psihologija, s katero Polanovski spretno
in nevarno balansira, pri tem pa se čuva
obrabljenih besed z ene strani in pogub-
ne neprepričljivosti neobičajnega z druge
strani.

Igra v troje začenja mrtvo, brez volje,
slučajno, kakor je tudi prišlo do njihove-
ga srečanja. Prepričan vase, se mož niti
najmanj ne boji prišlega mladeniča, sma-
tra ga kot del svojega sveta, v katerem je
on (moš) močnejši in modrejši. V prvem
trenutku je tudi žena v enakem položaju.

Toda ženska je mnogo občutljivejša in
čutnejša kot mož. Igra postane nevarna v
trenutku, ko žena izza maske trudnih kre-
tenj tega neobičajnega mladeniča najprej
občuti, kasneje pa si naravnost zaželi člo-
veka, bitje, ki se je tukaj skrilo, osamlje-
no in zavrženo. Tudi sama, podobna ne^
kje v giobini, se mu preda in pozabi na
vse, kar jo obdaja.

Toda ne dolgo! Polanovski je dovolj
iskren, da ne prehaja preko pravega po-
ložaja. Majhna avantura se hitro konča,
ženska se vrača v stari tok dogodkov, s
tem pa napravi iz sebe večjo norico, kot
je to napravila malo poprej iz svojega mo-
ža in njunega sveta. Zadnja sekvenca ja-
sno govori o notranji negotovosti in neod-
ločnosti, ki razkraja njene junake; manj-
ka jim moči, prav kakor jim manjka trd-
nejši sistem življenjskih in človeških vred-
nosti.

Film Romana Polanovskega ima tudi
nekaj slabih mest: nastal je pod očitnim
vplivom nekaterih zapadnih režiserjev,
kar se posebno kaže v vizualnem pogledu.
Režiserju pogosto zmanjka sape in zato
z dolgimi, včasih utrudljivimi medigrami,
izpolnjuje dramaturško fakturo. Kljub
vsemu pa živi film zanimivo, aktualno
življenje. Njegov problem je poučen in in-
dikativen.

Ali kaže poljska kinematografija v zad-
njih letih zares določeno stagnacijo?
»Nož v vodi« tega ne kaže.

PIKO VENE



Neodgovornost Zahtevam, da se v smislu zakona o
tisku čianek »Neodgovornost« objavi
na isti način kot članek »Dagmati-
zem-«, objavljen v 12. številkj Tribu-
ne, 8. apiila 1961.

Ivana Krefta se mi kaže v tem, da napiše zelo dolgo razpravo
o moji diskusni aa konlerenci, ne da bi samo razpravo oziroma ste-
nogram prebral in z njim polemiziral Tako ni čudno, da se kct Don
Kihot sabija z ustvarjenimi problemi, očita mi stvari, ki bi jih ne
mogel, če b: vsaj mojo razpravo na konferenci pozorno poslušal do
konca. Ivan Kreft se zadovolji z izvlečki iz moje razprave, ki jih je,
objavilo DT̂ LO 5. t. m Ko sem popravljal stenogram, sem ugotovil,
da ima nekatere napake, da so nekateri stavki izpuščeni, kar se pač
lahko zgodi, ker je bila moja razpravn le spontan odgovor na obširno
razpravo U>\ Zimška Zato je tudi zelo nepopolna in fragmentarična;
pripravil sem se namrefi na drugo temo. Tov. Kreft je vedel, da se
ce strinjam povsem s temi izvlečki, objavljenimi v Delu (to sem mu
pove::al 13 t m na sej: UO ZŠJ), ker so deloma poenostavili in
tako lzkriv.ii moje misl.. Ne vem pa. če lahko zahtevam od novi-
narja, ki poroča o koferencl, da objavi ravno mojo razpravo v celoti.

Da bi študentje vedel;, ka_ sem govoril, se md zdl, da je najbolje,
če objavim tisti del razprave, ki zelo nr kratko omenja le nekatere
probleme dela Zveze študentov in Tribune.

V čerr je bistven očitek, k; smo ga naslavljali na vodstva Zvfze
študentov in univerzitetn. komite ZKS? V tem, da smo zadnji dve
leti zanemar:ali ideološko-politično delo na univerzi, da nismo ustvar-
jali dovolj organiziranih možnosti, da bi prihajalo do razprav med
študenti in pa med ljudim kl imajo družbenl mandat za opravljanje
posameznih odgovornih funkcij in dolžnosti v naši družbi. Mislim,
da med drugirr tudi iz tega izhaja idejna in družbeno-politična ne-

formirannst nekaterii študentov, kar onjogoča, da se dogmatizem In
kritikastrstvo danes na univerzi tako bohoti, Samo poglejmo konkre-
tizacijo vseh teh oblik idejno-vzgojnega dela, ki smo si jih začrtali
v programe dela na univerzi, svobodne katedre, tribune Cas in svet,
ki so ena n< jbol' konkretni> oblik dela poleg študijskih grup, ki so
najbrž mncgo bolj zahtevne in zahtevajo veliko več napora in časa,
kot ga povprečni študentje danes imaj •> pri napol reformiranern štu-
diju Vsaj te stvari bi se dalo relatlvho lahko, z nekaj praktičnimi
in tehničnimi prijemi urediti Takih problemov v času intenzivnega
delovanja marksističnega centrp na univerzi, ki je usmerjal razprave,
pri katerih je ravno tako prišlo do različnih, celo do reakcdonarnih
stališč ki pa so takoj dobila odgovor, ni bilo toliko.

V statistiki opažamo odklone na obe strani od trenda, zdi se mi,
da prihaia pri Tribuni do odklonov* le v eno stran. Pri urejanju
Tribune n:ste bili- dovol.) idejno močni, da bi te stvari videli in se
tudi niste pustili opozarjati, ker mislite, da je demokracija v tem,
da se lahko tam afirmira grapa Ijudl. katere nekateri pripadniki so
se postavili za družbene kritike in kritizirajo vse povprek brez vsake

odgovornosu, istovetijo ZK z birokrati, ne da bi Sli v neko globljo
analizo, ali je to res ali ne. Ugouna ocena Pučnikovega članka o dile-
mah nasega kmetijstva, ki je po mojem mnenju (in tudi drugih
tovarišev) urazito reakcionaren članek, ker vodi v restavracijo pri.
vatne lastnine na vasi, verjetno ne spada v list slovenskih študentov.
Mislim, da so tu kriteriji, ki nam morajo biti jasni, da bomo raz-
pravljali, toda v smislu izgradnje socializma, ne pa restavracije kapi-
talizma ali česa drugega.

Ce bi bilo Ivanu Kreftu kaj vec do objektivnega poročanja o
delu i. konterence ZMS potem bi bilo bolje, da bi obravnaval
razpravo tovariša Ziinška, moj skromen odgovor na to razpravo,
svojo razpravo in razpravo tovariša Kocjančiča, ki so podrobno
in konkretno govorili o Tribuni in drugih političnih problemih na
univerzi. Tudi del referata je temu posvetil pozornost.

Ivan Kreft mi očita da ne posvečam pozornosti neaktivnosti tn
nezainteresiranosti večine študentov Na konferenci je bil prisoten.
Če bi poslušal mojo razpravo do konca, bi ugotovil, da sem skušal
analizirati ravno vzroke tega stanja, da sem govoril o družbeno-poli-
tičnem jearu mlade generacije in o vzrokih odtujenosti mladinskih
organiiacij.

Na koncu se nekaj vprašan tov. Kreftu.
Ali se tl zdi, da je povsem vseeno, kako je orienfciran tako ime-

novani »aktivni del študentov«?
Ali se ne *.di uredništvu Tnbune, da je konferenca ZMS obdelala

nekatera vprašanja, ki so zelo pomembna za študente, in ki bi jih
najbrže zanimala? Da naštejem samo nekatere probleme:

Premajhen del nacionalnega dohodka gre za izobraževanje in
vzgojo, kritizirali smo začasni zakon o organih upravljanja v šolstvu,
ker ne obravnava poseben status dijakov in študentov, poudarjena
je bila zatiteva po normalnih življenjskih pogojih za študirajočo
mladino, zahtevalo se je več splošne izobrazbe in humanistične
vzgoje na univerzi, doslednejša izvedba šolske reforme itd. Najbrž
so to problemi, ki so za življenje študentov bolj pomenibni in bolj

{ aktualn? kot pa moja razprava, kajtl na podlagi stališč, sprejetih na
konferenci, bomo delali in reševali nekatere bistvene žlvljenjske
probieme študertov .

Ali se zavedaš, kakšno sliko o celotni konferenci ZMS si napravil
s tem svojim člankom? Menim, da si študentsko in ostalo javnost
o konferenci enostransko in napačno informlral. v

Ce sem dobro obveščen, je imela Zveza študentov po seminarju
v Ankaranu jasno orientacijo glede ideološko-političnih dejavnostl
ZŠJ. Ali se ti «ii, da je CK ZMS dolžan sestavljati ideološko-poli-
tično komisijo undverzitetnem odboru ZŠJ? Ali nas ne bi takoj pro-
glasili za birokrate, če bi si to »drznili« narediti?

če bi nam Ivap Kreft na konferenci ZMS, na kateri je tudl sara
razpravljal, ooital, da smo dognatiki v odnosu do osnovnlh pro-
blemov študentov in nam to do&azal, potem bi polemiziral. Toda na
podlagi čiarka »Dogmatizem« ne morem polemizirati, ker o dogma-
tizmu nič ae poveš Ali pa ]s dogmatik vsakdo, ki se drzne kritizirati
Tribuno? Sicer pa vzemi v roke leksikon!

Žal mi je, da sem moral nu nekatere tvoje%iapade odgovoriti na
tvojem nivoju, pa naj rai študentje tega ne zamerijo Včasih človek
skorajda nima drugega izhoda

Ker sem bil o^soten, sem takole naplsan članek nesel na ured-
ništvo Tribune šele 13 4 1964 ob 11. uri. Če bi uredništvo želelo
biti doslednr in aktualno ker ie pač članek Dogmatlzem sprožil med
študenti precejšnjo polemiko, bi se ta moj odgovcr daio z dobro
voljo objaviti že v prejšnji številki. Clanek tov. Krefta je nastal v
sličnih pogujih.

V soboto, 18. 4. sva se s tovarišem Kreftom o obeh sestavkih
pogovarjala. Zdi se mi, da jc za čimprejšnje končanje časopisnega
»ping-ponga« to naibolj ustrezna metoda. žal mi je, da se tovariš
Kruit že preje, ko je napisal članeK Dogmatizem, ni »utegni!« pogo-
voriti z menoj, da b, nr takc dal priliko, da v isti številki Tribune
odgovorim.

Sedaj mi je povedal, da z »Dogmatizmom« sploh ni mislil napasti
mojo diskusijo, ampak je merlj na način interpretacije celotne disku-
sije I. konference ZMS v Delu, to je diskusije o delu Tribune in
ZšJ. Ko ssm 5am članek prebral sem ga razumel drugače, vsaj
napisan ni tako, da bi napadal ta »časopisni dogmatizem« (po
mojem tu ne gre za dogmatizem, ampak bi se kvečjeuiu temu lahko
reklo nepopojna informacija). Zato bi bile morda primerne druge
metode Npr. da se objavijo v Tribuni vse razprave, ki so te pro-
bleme obdelale, in da se to konfrontira z interpretacijo novinarja
Dela. Ker ste sami prebrali članek, lahko presodite, s kom se v njera
polemizira Gojko Stanič.

BREZ KOMENTARJA, POTREBNA PA SO NASLEDNJA
POJASNILA:

1. S člankom Dogmatizem nisem na.pad.el Staničwe dL^ku-
sije, niti ožigosal Gojka Staniča kot dogmatika. temveč
sem obsodil celoten postopek neargtimentiranega poinlč-
nega diskreditiranja, kl se ]e v svoji konkretni pojavni
obliki pokazal s citiranjem dela SLaničeve dLskusije z
mladlnske konferenoe na pi"vi strani Dela 5. aprlla.

2. Ce je Staničeva.dlskusija. objavljena v Delu. neavtentič-
na ln izkrivljena, bi se tovariš Stanič moral piritožiti na
ured,ništvo Dela in ne na uredništvo Tribune.

3. O diskusijah o študentsld problematiki na mJad^inski
konferenci v Tribuni n^mo obširneje poročali. kei^ so
isti tovariši Isto problematiko še obšlrneje že preje *pTi-
kazali v raznih člankih v Tribuni.

Povz€itek si lahko napravi bralec sa.m. če pregleda
objavljene prispevke v 12., 13. in 14. št. Tribune.

Prosiln pa tovariša Staniča, da dokaže svojo trditev, da članl
uredništva istovetijo Zvezo komunistov z birokrati.

Ivan Kreft .

ZDRAVIMIKOV SE
VEDIMO PRIIUANJKIJJE

V zadnjem času je posebno med srednje-
šolci vse pogosteje slišati mnenje, da štu-
dij medicine nima nobenih perspektiv,
ker je pač zdravnikov že sedaj dovolj, v
nekaj letih pa jih bo celo preveč. Pouda-
rimo naj, da takšno mnenje ne drži, saj
statistike povedo, da je zdravstvenega
kadra po največjih mestih res že precej,
pozabljamo pa, da bo preteklo vsaj še
pet let, da se bo razmerje zdravnik-prebi-
valec vsaj delno zboljšalo.

"Medicinska fakulteta tma razen oddelka
za splošno medicino še oddelek za sto-
matologijo. Študij je v prvem letniku na
obeh oddelkih enak, pozneje pa so skupni
le še splošni medicinski predmeti. študij
splošne medicine je edini v Ljubljani, ki
traja pet let in ni deljen na stopnje, to
pa zato, ker je praksa pokazala, da za-
radi specifičnosti študija ni mogoče štu-
denta strokovno usposobiti v treh letih,
razen tega pa tudi ni potrebe po nižjem
medicinskem kadru, ker se v ta namen
šolajo medicinske sestre. študijski pro-
gram je v zadnjih dveh letih doživel vr-
sto sprememb, vendar kaže, da je proces
reforme le končan, tako da je obveljala
»zlata sredina« ali sporazum med starim
in klasičnim načiftom, ki je še povsod
drugod v rabi, in novim, za katerega je
bil značilen študij v ciklusih. Zdi se, da
je nov učni program posrečena rešitev,
saj se pouk zopet odvija v semestrih,
vendar z manjšim poudarkom na predme-
tih, ki se zde za bodočega zdravnika manj
pomembni.

V prvem lemiku poslušajo medicinci
predavanja iz kemije, fizike, biologije,
anatomijt in histologije, izpiti iz vseh
navedenih predmetov pa so pogoj za
vpis v drugi letnik. Srednješolcem, ki ob-
vladajo latinščino, bo študij v veliki meri
olajšan, saj je treba v kratkem času
osvojiti na tisoče latinskih izrazov. Na
splošno zahteva študij precej požrtvoval-
nosti in pridnosti, ne pa tudi kakšne nad-
povprečne inteligence. Literatura medicin-
cem ne dela več posebnih preglavic, saj
so za vse predmete na razpolago skripta
in dovolj dobn učbeniki. Problem so le
anatomski atlasi, brez katerih si študija
medicine ni mogoče zamisliti. Medicinska
knjižnica jih ima premalo, v knjigarnah
pa stanejo preko deset tisoč dinarjev.

Zaradi pomanjkanja učnega osebja,
predavalnic in instrumentov je izvršni
svet SRS sprejel sklep, da se uvede na
medicinski fakulteti omejen vpis in zato
opravljajo dijaki s končano srednjo šolo
vsako let.o sprejemne izpite. Fakulteta
sprejme od 120 do 150 medicincev in 60
do 80 stomatologov, sprejemni izpit pa je
v obliki testa iz kemije, fizike, biolo-
gije in tujega jezika. čeprav zavrnejo
vsako leto precejšnje število kandidatov,
je zahtevana snov le na povprečni srednje-
šolski ravni.

Štipendije za študij medicine, manj za
študij stomatologije, so postale v zadnjih

letih že prava redkost, tako da imajo
štipendije v glavnem le še študenti viš-
jih letnikov. Nekateri sioer trdijo, da je
takšno stanje rezultat nasioenosti z zdrav-
niki, vendar'je to hinenje napačno in bo
zato potrebno v bodoče vprašanju štipen-
diranja posvetiti več pozornosti. Pripom-
niti je treba, da ZŠ medicincem precej
pomaga, saj odpade zaradi nizkega števila
šttipendistov skoraj polovica vseh sred-
stev za študentska posojila na medicin-
sko fakulteto.

Za razliko od splošne medicine imajo
tudi stomatologi stopenjski študij in sicer
dobe po končani prvi stopnji, ki traja tri
leta, naziv višji dentist, po končanih na-
daljnjih dveh letih pa zobni zdravnik.
Sam študij je precej podoben študiju
medicine, zahteva pa več ročne spretnosti.

Vsem so verjetno še v spomtnu burne
razprave za naziv medicincev po konča-

neni' študiju. Dejstvo, da še nobena jugo-
šlovanska medicinska fakulteta ni izda-
la diplom po izidu novega zakona o
akademskih nazivih, potrjuje mnenje ve-
čine, da zakon, za katerega je sekretariat
za zdravstvo SBS že večkrat zaman pro-
sil za pojasnilo, problema le ni najbolje
rešil, saj bi verjetno logično in za vse
(razen seveda za »doktorje«,, ki to solu-
cijo zavirajo) sprejemljivo stališče bilo,
da se odpravi naziv dr. čeprav verjetno
ni več študenta, ki bi se boril samo za
naziv kot titulo, jih vendar večina zaradi
neodločnosti merodajnih še vedno upa, da
bo ostal naziv dr. kot strokovna oznaka
pred imenoin. Menimo, da v sedanjem
položaju niti ni bistvena rešitev tega sicer
edinstvenega spora, ker je poklic zdravni-
ka tisti, pri katerem se nobena titula ne
da primerjati s humanostjo in osebnostjo
človeka-zdravnika. S. Rutar

Ljubljanski
uciteljiscniki
v Trstu

Pred kratkim so Ijubljanski učiteljišč-
niki obiskali slovensko mladino v Trstu.

V Gregorčičevi dvorani so imeli razgo-
vor o vlogi mladine v naši družbi, o samo-
upravljanju in o kulturi. Ljubljanski di-
jaki so tržaškim razložili upravljanje in
•itatute šol in sestav mladinske organiza-
cije. Javno ocenjevanje, opravičevanje in
odnosi med dijaki in profesorji pri nas so
jih navdušili.

Govorili so o krožkih in organizacijah
na učiteljišču, ki skrbe za izvenšolsko iz-
obraževanje. Govorili so tudi o glasilih.
Ljubljanski učiteljiščniki izdajajo šolsko
glasilo »Resljeva 12«, Zveza demokratičnih
srednješolcev v Trstu pa »Mladinsko tri-
buno«. Ta glasila si redno tudl izmenja-
vajo. Razgovor bo pripomogel, da se kva-
liteta obeh glasil še izboljša.

Obisk pomeni nadalj/evanje prijateljskih
stikov s slovenskimi srednješolci v Trstu.

ar

Za praznike v hribe! Šolsko leto gre sicer že h kraju, pa vendar ne
moremo počakati počitnic. Tudi za prvi maj je v gorah že lepo, spro-
stili se bomo na svežem zraku, uživali ob razgledih. Zadnji mesec šole
ne bo dolgočasen, saj bo treba še precej pljuniti v roke, preden bomo

spet takole brezskrbni odhajali z nahrbtniki na ramah.

Premalo tujih jezikov
Pred kratkim se je v »Delu« nekdo prltoževal, da se v naših

srednjih šolah kot edem izmed tujih jezikov poučuje tudi nem-
ščina. To me je piizadelo, ker glavni problem pri nas ob tej
stopnji razvoja srednjih šol, kjer naj bi dljak dotaU tudl zaklju-
6ano izotoraztoo vsaj enega tujega jezika, iy v tem, kateri tujl
jezik naj trt poučevali, ampak kollko. Poleg tega pa je tu &a
vprašanje, aJi se dijaki ob vstopu na unlverzo tistega znanja je-
zika. ki ga da srednja šola, siploh lahko poslužujejo v tollk^ni
meri, da morejo študirati po tuji strokovnl literaturl.

Pomen jezkovne izotoraz,be je v današnjih pogojih študlja lzre-
den. Zaradi premajhne naklade se marsikatere knjige, ki jo
študentje nujno potrebujejo, ne splača izdajati v slovenščini. V
tehndfini literaturi pa smo Slovenci vsaj v domačem ustvarjanju
že tako v stagnacljt Strokovnjaki, ki se ukvarjajo z znanstvenim
razlskovanjem, zaradi pireotoTenienjenosti z delom po fiakultetah
preprosto nimajo časa, da bi pdsali. Pa tudi knjižni trg je pri
na.s premajhen, cta bi lahko Izdajall domačo literaturo po študen-
tu še znosnih oenah.

Vsi vemo, da bi strok. liteiraturo potrebovali, toda ker je dra-
ga, je ne kupujemo, nove pa se tlska zelo malo, ker so založnikl
boje, da bl obležala v skladišču. Začaranj krog je torej nekje
sklenjen (ln ker do sedaj še nlsrno našli primeirne rešitve, smo
skoraj izklju&no nav-ezani na nakup tufih knjig.

V Sloveniji se na srednjih š&lah poučuje več tujih jezikov;
na splošno pn dijake po znanju jezika lahko razdelimo r.a dve
kategoriji: gimnazajoe in ostale. Na gimnaziji se poučujeta dva
jezika in sdcer eden koUmulrano z o&emletke, drugi pa na novo.
V prvo skupino naj bd načelno spadala angleščina in rusčina, v
drugo pa po izbiri nemščina in francoščina. Za razliko od gimna-
zi.i pa tehniške srednje šole za ^tudij na univerzi visaj na jezl-
kovnem področju premalo 'stori.io.

Splošna slabost, ki je značilna za vs€ naše srednje šole. pa
je nopopolno obvladan.ie tistih jezikov. ki ,iih poučuiejo. Srednja
šola bl morala naučiti dijaka vsaj €nega iezika toliko, da bi ga
pri študiju brez težav uporabljal. V tem pogledu smo pxec3j 7a
drugimi državami, kjer tovrstni izobrazbi posvečaio dosti več-
jo pozornost. Mislim. da bi tudi pri nas morali v tem pogledu
storiti korak napre.i, ker si sodobne znanosti ni mogoč^ pTed-
stavljati brez takega orožia kot so tu.ji jeziki. Na univerzi štu-
dent -nima časa. da bi se ,1ih učli, ker mora takrat prepirosto vzeti
knjipo in študlrati.

Brez dvoma bi morali u6ni programi sredniih So>l vsebovati
dva iezika, nujno pa je to za šole. iz katerih precei&en procent
absolventov nadal.Hiie študlii na fakultetah. Nekr.tp^' t>r.ri'n da
bi bil zarpdi tega urnik še boli p-renatrn.Ti s pireveliki-r. š^-vilorh.
nr. Toda ?.di se mi da «« pri ^tudiMi iezikov še v<? t>rem?]n wi-
služiremo modernih n^nih pripomo^kov >oi co iezikovn° nlo^če
i.n m.^enetofon. Te n.mrav* so on svetu že dni^o " vakdnnM ra-
bi, p-ri nas pa jih nima v zadostnl meri celo fiirco^i-"« f-1-ni'ota.

IVAN MARENK



pNJlŽEVNE REVIJE

Sodobnost 4
Jedro te številke je posvečeno obletnici Shakes-

uearoveaa rojstva; prav zato niso topolnjena nasa
pričakovanja, ki jih je vzbudil zapis Dušana Pirjev-
ca O naši reviji v 3. številki. Kljub temu, da ni v
eadnji itevilki nabenega sestavka, ki bi presegal
okvir tradicionalnega ozkega pojmovanja kulture —
in ki aa vo Pirjevčevih besedah hoče Sodobnost pre-
sečl - pa gre Sodobnosti ne le formalno prvenstvo,
da je prva od naših revij počastila znamemto ob-
lctnico ampak predvscm zasluga da je ob tejpn-
liki odprla nekatere sodobne, slovenski jamosti
mani znane pristope do Shakespearovih del. Mislim
na esej poljskega avtorja Jana Kotta Titanija m
oslova glava. Avtor s stališča človeka nasega casa
in skozi prizmo njegovih eksistencialmh prob^emov
odkriva v Snu kresne noči nekatere nove elemente
ki daieio tej komediji presenetljlvo aktualnost &
tem razbija tudi klasicistično in romantično tra-
dicijo uprizarjania tega dela (manifestacija te tra-
diciie ie bila tudi zadnja uprizoritev Sna v Ijubljan-
ski Dr-ami in tako Kott tudi nam razbija neko iz-
krivlieno predstavo) ter zagovarja zanimivo tezo, da
bi vioderni teater edini lahko približal to delo so-
dobnemu človeku. Kakor je Kottovo pisanje duho-
vito in kultivirano, pa ne uide pojnanjkljivostim,
ki iih nosi v sebi že sama oblika eseja: trdttve so
neutemeljene, komparacije nasilne in ze7o osebne,
slog poetičen...

O sodobnosti in aktualnosH Siiakespearovsga de-
la govori tudi Kraljev esej He was not of an age
but for all time. Vladimir Kralj skusa najprej do-
ločiti mesto Shakespearovega dela v zgodovini in
Vrisati družbeno podnebje, v katerem je nastalo.
pspe mu komparacija Shakespearovih del z neka-
terimi drugimi vrhunskimi dosežki evropske dra-
matike, medtem ko lahko oriše elizabetinsko drnž-
bo samo s skopimi potezami, zadovoljujoč se z naj-
bistvenejšim. Zdi se, da je Kralj skušal naiti tudi
povezavo vied družbenim kontekstom in Skakespea-
rovim ustvarjanjem, vendar pa se mu to ni posre-
čilo, ksr gre pri tem za zelo zapleteno in kompleks-
no vprašanje, ki terja preciznejših izhodišč in ob-
širnih študij.

Na čelu številke šta dva odlomka iz Timona Aten-
Bkega v Borovem prevodu, predvsem drugi je s svo-
jo temo o denarju in odtujenosti človeka v blagov-
nem gospodarstvu zelo znan in govori sam po sebi
o sodobni aktualnosti Shakespeara. V kvalitetnem
prevodu J. Menarta je objavljen izbor 15 sonetov.

Pavle Zidar je dokončal novelo Jntro; v novi pro-
zi so očitne vse odlike Zidarjevega pisanja, neka-
teri novi-stilistični prijemi pa utegnejo nakazovati
nadaljnjo pot. Lojze Krakar je objavil ciklns de-
setih pesmi z naslovom Zrelost, ki pomeni novo
razvojno stopnjo v Krakarjevem ustvarjanju, če-
prav se mi zdi, da je ta razvoj veliko očitnejši v
nekaterih drugih pesmih oziroma ciklih nove Kra-
karjeve zbirke, ki je še v pripravi. Pesmi \z Zrelo-
sti namreč ob vsej svoji kultiviranosti bralcu ne
povejo dosti novega in bistvenega-

Smiljan Rozman je objavil drugi del televizijske
drame Blaz in jo s tem zaključil. Drama govori o
problematiki etike bivanja in v tem ne prinaša ni-
česar novega, ampak je samo originalna različica
že deklariranih nazorov. Zaradi eksotične sredine
protireformacijskega obdobja in nekaterih čisto vi-
Kualnih efektnih scen pa utegne biti v suoji zvrsti
pomembna novost, čeprav tudi vrsto efektov že po-
znamo od drugod. Drago Grah nadaljuje prozo Ko-
tiec pravljice, za katero lahko že zdaj rečemo, da
ni pomembnejše delo ter se sredi prijetnega in te-
kočega branja nenadoma vprašaš, zakaj stvar prav-
eaprav bereš. Verjetno k tcmu pripomore vsiljivo
zastranjevanje na nepomembne stuari iz okolja, v
katerem se Ijudje kar zgubijo in le v glavnih obri-
sih slutiš, kaj se pravzaprav z njimi dogaja; . in
le pri tem je vse odeto v lesk čustvenosti.

V ruforiki Problemi sodobne družbe beremo konee
razprave Janka Pleterskega Obletnica nove veljave
retoromanskega jezika. Iz nje zvemo vrsto zanimivih
podatkov o zgodovini boja za enakopravnost retoro-
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manskega ;ezika, pogrešam pa vsaj kratkega sociolo-
škega orisa teh dogajanj.

V reeenzijskern delu številke Jože Prešeren ocenju-
je Segovo zbirko Deček s piščalko, Andrej Tušek Oni-
čevo pesniško zbirko Iz vrtov ljubezni, Borut Trek-
man pa Moravčevo razpravo Vezi med slover.sko in
če#ko dramo. Ti zapisi &o dobre recenzije, vendar bi
v reviji, kakršna je Sodobnost, želel brati tudi kako
kritiko.

Vladimir Kial.i piše o nekaterih uprizoritvah v le-
tošnji sezoni Ijubljanske Drame. Ker pa želi hkrati
oceniti literarno plat odrskega dela kot tudi njegovo
upiiizoritev, je prisiljen oboje pr-ece.i skopo recenzirati.

Stane Peterlin ie objavil zapis.ek o knjigi Franoeta
Planine Slovenija in njeni kraji; knjigi naš tisk ni
posvetil pozornosti, kj jo zaradi kvalitete zasluži.

Vse tri glose oziroma komentarji pišejo o vpraša-
njih. o katerih bj bilo treba obširneje in globlje raz-
pravljati v prihodnosti. Glosa Se o kultuil v komunl
zadeva kritičnp' stanje kullure v finančno slabih obči-
o položaju v Zagorju. V vprašan.ui brez pdgovora Ivo
nah in s tem v zvezi navaja vrsto dejstev in številk
Pelrič piše o nerešenem problemu sloverjiskega glas-
benega tiska. za katerega pravi, da je njegova neraz-
vitost in zanemarjenost nacionalna sramota.

Na koncu številke beremo satirični komentar o
novejših dogodkih iz slovenske kulturne zgodovine,
ki čisto neresno piše o zelo resnih pojaviti. žai
dvomim, da bi ta zapis kaj pomagal; je pa prijetna
satirična kompenzacija ob usodnosti najnovejše čr-
najstih sonetov. R. MOČNIK

Ob prvi razstavi To.ieta Lapajne
V proistonh kranjske galerije v Prešernovi hiši ki-

par Tone Lapajne prvič samostojno razstavlja svoja
dela. Na prvi pogled bi rekli, da je Lapajne izrazit
predstavnik modernistične smeri, ki je vezan še na
vzornike. Ce časovno opredelimo njegovo delo, nas
prepriča, da temu ni tako. Od »Zenske figure-< iz leta
1959, la po iivoji snovni vsebini spominja na indij-sko
boginjo plodnosti - Sivo, pa do ^Cloveka« - datirano
z letnico 3 964, ki je nekakšna alego'ri;anska figura zme-
hanizjranega človeka, zasledujemo preko 16 izbranih
skuj.ptiir, tehnično izpopolnjevanje in snovno zorenje
umetnika. Material. ki ga večinoma uporablja za svo-
3a dela je cement in mavec. Skuša ga podrediti svo-
jim nekoliko ekspresivnim podobam. Tehnika ni pri-
marna, kf^kor pri nekaterih naših umetnikih, temveč
mu filuži kot izrazna moč. Avtoportret je diplomsko
delo (nagrajeno s Prešernovo nagrado leta 1961) in ta-
ko podrejeno študijskim normam ne odkriva te umet-
nikove težnje. Izrazna moč zaživi šele v Skupini I.
V jas.nih linijah obdelana gmota materiala je odraz
umetnikove občutenosti svojega časa. Za to skulpturo
je na ra/stavi akademij Bcograda, Zagreba in L'ublja-
ne v Be.ogradu leta 1963 prejel prvo nagrado. Teme,
ki jih obdeluje, so: človek v akciji, človek kot biolo-
loško bit.je in živali. Snovna moč vsake posamezne
skulplure odkriva umetnika kot zelo dinamičaega člo-
veka. Tone Lapa.ine je izšel iz šole prof. KaiLa Putriha
in prof. Bori^a Kalina ter nadaljuje tradicijo svojih
učiteljfv 7. vnašanjem novih elementov v staro ehemo.

SASO HROVATIN
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ni prav nič potvoril. Dejstvo pa je, da je še
vedno najbolj resničen teater tisti, ki je kar
najbolj komunikativen, saj je že po svoji na-
ravi in skoz zgodovinsko izročilo last kar se da
široke množičnosti. Nekako na tej točki —
nekako po neuresničenem projektu direktorja
ljubljanske drame Bojana štiha — si skuša da-
našnje »pogumno in angažirano« gledališče
spet odpreti pot do kar najširšega množične-
ga komuniciranja. Z razširjevanjem radijev
take sorte pa se seveda nujno veča in poglab-
lja njegova družbena funkcionalnost.

Da je bilo treba napisati tako širok uvod v
razmišljanje o problematiki današnje televi-
zijske drame, se mi je zdelo nujno iz čisto
preprostih razlogov. Brez dvoma je tudi tele-
vizija kljub svoji tehnični specifiki usodno zve-
zana z gledališkim izročilom; brez dvoma se
njena funkcionalnost vsaj na nivoju TV drame
organsko vključuje v komplekse gledališkega
komuniciranja (vsaj če gledamo z vsebinskega
stališča). Televizija pa ima že po svoji apri-
orni tehnični naravi brez dvoma že sama po
sebi zelo široko in zelo razčlenjeno polje od-
nosov. In to je pred teatrom — vezanim na
tako ali drugačno dvorano njena očitna ko-
munikativna prednost.

In če nam je pri teatru danes v prvi vrsti
pomembna njegova kritična vsebina, je potem-
takem tudi pri TV drami nikakor ne moremo
obiti, saj so njene možnosti za širok angažma
neprimerno večje.

Današnja televizija je po ustroju svojega
programa brez dvoma adekvatna pričujoči
družbeni šituaciji. (S pridržkom seveda, da pri-
staja nanjo brez potrebne volje, da bi jo spre-
minjala in razvijala.) S pisanim kaleidosko-
pom najrazličnejšega popevkarskega in lalike-
ga zabavnega kiča vseh sort, ki v programu pre-
vladuje, predstavlja imeniten ventil za kompen-
zacijo tako neizživetih zasebnih in družbenih
— po večini manjvrednostnih — kompleksov in
-vsakdanjih skrbi. Vse to dobiva zadnji čas po-
seben izraz v naraščajoči seksualni radoživo-
sti. TV drama, ki je iz razumljivih vzrokov po-
navadi samo enkrat na teden na sporedu, pa
je — zakaj, to le težko razumemo — prav ta-
ko kičasta in ravno tako družbeno povsem
ravnodušna.

Dramski repertoar ljubljanske televizije je
posrečen primer tako repertoarne kot v marsi-
katerem pogledu tudi interpretatorske nemo-
či in nekakšne družbene bojazljivosti. Prepi-
šimo si ga skupaj s kratkimi karakteristikami:

1. B. Hofman: Zvezde na jutranjem nebii, re-
žija J. šenk. Monstruozni naturalizem izved-
be spreminja Hofmanovo poetično simboliko
v nerazumljivo kriminalko na temo NOB. No-
bene nove resnice, nobene nove dimenzije naše
revolucionarne skušnje.

2. A. Marodič: Vsakdanja zgodba, režija, F. ži-
žek. Feljtonističen in poenostavljeno melodra-
matičen tekst, ki si vrh vsega prilašča še atri-
but sodobnosti, saj obravnava usodo zdrave
kmečke bunke, ki se poroči v mesto in pade
na sredo skorumpirane tehnokracije. Vse pa je
tako pretresljivo na nivoju avstrijskih pogroš-
nih romanov, da si gledalec ob tej božansko
nepokvarjeni punci in teh peklensko pokvarje-
nih tehnokratih kar precej ustvari podobo o
ničevem sodobnem svetu — z njegovimi res-
ničimi disproporci pa se mu po vsem tem se-
veda sploh ne da ukvarjati. Sodobna družbena
situacija" po Marodiču ni definirana, ampak ne-
okusno karikirana.

3.1. Torkar: študentska soba, režija M. Kra-
gelj. Neavtentična in sentimentalno napihnje-
na štorija na temo seksualnih deliktov v štu-
dentskem naselju.

4. L. Candoni: Shakespeare, režija A. Marti.
Spet ganljiva in solzava zgodba o žalostnem
življenjepisu Shakespeara. Ker pa /3 biogra-
fija tega renesančnega poeta zavita v meglo
samih špekulativnih domnev, je jasno, da je
drama prej melodramatična potvorba kot av-
tentjčna in dimenzionirana slika elizabetin-
stva. S sodobnostjo nima nobenega opravka,
saj ji je prvo opravilo brskanje za Shakespe-
arovo biološko usodo samozadovoljno in druž-
beno malobrižno*historicistično estetiziranje.

5. M. Kmecl: Konec afere, režija F. žižek.
žalostno enostavna zabavna povest o sodobnih
družbenih goljufih, ki gledajo na svet skozi
prizmo nogometne žoge. Ker je bilo o hiper-
trofiji nogometa — najbolj »družbene« atrak-
cije naših dni — napisanih toliko besed celo
v časopisih, ki jim sicer družbena kritika od
daleč smrdi, ni M. Kmecl, razen nekaterih hu-
do poceni »štosov«, odkril nič novega, nobene
stvari ni niti najmanj poglobil. In prav tisti
»nič« nas najbolj vznemirja, nič, ki ima v za-
kupu vsakršen pogum povedati odkrito bese-
do o sodobnih zablodah. Najbolj varno je pač
kritično smešiti tisto, kar so pred teboj sme-
šili že »višji in odgovorni« forumi. Omenjene
formule se je oprijel tudi M. Kmecl in se je
tudi nadvse trdovratno držal. Nastala je povr-
šinska, bedna kozerija, kakršno lahko vsak
teden beremo v Nedeljskem dnevniku. »Nekaj
več domiselnosti je pokazala režija z duhovi-

tim montiranjem žive igre in narisanimi kari-
katurami.)

Generalna podoba je bolj malo častna: naši
televiziji je še vedno nadvse všeč tehnično po-
igravanje same s seboj, spremenila se je v igrač-
ko dobro situiranih otrok, zadovoljnih s svojo
lepo hišo v Tavčarjevi ulici 17 in z igračko,
ki jo imajo v rokah. Sicer pa imajo prav; kaj
bi se razburjali sami nad sabo in še nad »druž-
bo«, ki jim je vse takole omogočila.

In tako proizvajajo — skupaj z dramatur-
gom — kič in se trudijo z njim enotiti svoje
številne gledalce tako, kot so jih svoje dni eno-
tile krvave gledališke igre. Namesto, da bi se
trudili do nivoja angažiranega enotenja gle-
dalcev v smeri samozavedanja in kritike, so
nasedli na kleč modernih mitov: komerca, sek-
sâ  popevke in twista, ki se jim spreminja v
osrednjo os bivanja.

Tu pa so sicer tako imenitnim televizijskim
možnostim zaprli vsako pot. Po vsem tem ni
prav nič čudno, če jim vsak ugovor zoper nji*
hove čudne igre pomeni povod za čisto pre-
proste diskvalifikacije. Andrej Inkret

Ivan Cankar in
slovenski igralec

Cankarjev literarni, še posebej pa dramski
opus je brez dvoma eno izmed gibal, mimo
katerega ni mogel, ne more in ne bo mogel
noben slavenski igralec. Ne samo, da je Cankar
s svojimi šestimi dramskimi teksti uzakonil
in utelesil zgodovinsko najbolj avtentičen slo-
venski teater, ampak mu je tudi uspelo de-
finirati in praktično osmisliti kritiko tistega
slovenskega šentflorjanstva, ki je še danei
vsem najrazličnejšim prizadevanjem navzlic š$
zmerom brez dvoma živo prisotno v naši sedd-
njosti. Bogastvo horizontalnih in vertikalnih
odnosov, žlahtna invencioznost in dramatična
poezija jezika in ne nazadnje, kljub vsem can-
karjanskim mitom, nikakor ne anemična av'
tentičnost njegove literature, ki prerašča ozke
časovne in lokalne determinante, pričajo Se_
zmeraj 0 aktualno živem in p,ngaširanem agen-
su Cankarjeve osebnosti.

10. maja poteka oseminosemdeset let, odkaf
se je rodil tajimenitni Slovenec in svetovljan.
Počastitev te obletnice bo letos — kakor je
videti — na vsak način adekvatna Cankarjevim
in tudi našim sedanjim prizadevanjem, saj bo
imela za razliko od nekaterih drugih, marsikdaj
baročnih in akademsko megalomanskih pro-
slavljanj in čaščenj (n. pr. Krleže, Nušiča), iz-
razito delaven pomen.

Proslava, ki jo bo pod naslovom »Ivan Can-
kar in slovenski igralec« 10. maja ob 20. uri v
Ijubljanskem opernem gledališču priredil Oder
57, bo živa konfrontacija najrazličnejših inter-
pretacij Cankarjeve pesniške epske kritično-'
esejistične in dramske literature in pisem, od
katerih segajo nekatere že precej daleč v zgo-
dovino slovenskega gledališča, druge pa spet v
konkretno sodobnost. Videli bomo, kaj so p
Cankarju iskale in našle gledališke generacije
M. šaričeve, M. Danilove, E. Kraljeve, S. Sever1'
jeve, S. Jana, Severja, Srbinška, Furijana, V.
Juvanove, M. Kačičeve, T. Leonove, D. Počka-
jeve, I. Zupančičeve, š. Drolčeve, J. Hahnove, N.
Juvanove, M. Janžekovičeve, M. Novakove, A.
Svetelove, M. Benkove, M. Leskovškove, Souč-
ka, Kurenta, Miklavca, Rozmana, Benedičiča,
Bibiča, Kosmača, Ulage, Slodnjaka, Ivanca, Ju-
ha, Hočevarja, Mucka in še nekaterih drugih.

Samostojna izbira tekstov ter njih igralsks
interpretacije nam je jamstvo, da borrio pri-
ča kar se da kompleksnega problemskega pre-
reza tako Cankarjevega književnega opusa kot
tudi razvoja slovenskega igralstva, začetega
prav na njegovi osnovi. D. J. in A. I.

ŽIVOJIN PAVLOVIČ

LEGENDA
1.

Kirurg je razširil roke, zalesketale so se krvave rokavice. *,
•— Dvomim, da se bo rešil, je rekel.
Bolniška sestra je prinesla stekleno posodo, na dnu je ležalo

nekaj kovinskih zrn.
Stevan je strmel v to vlažno železo. Tedaj je zazvonil telefon.

Sestra mu je podala slušalko. Stevan je slišal Jotičev glas.
»Bodi pripravljen,« mu je dejal, »Sekula je odkril, kje je Marko.

Gremo. čakaj me pri »Zlati iskri«.

2.
Na stopnicah bifeja »Zlata iskra« ga je spreletel srh po hrbte-

nici. Stresel se je in vstopil. Pri točilni mizi je naročil žganje. Go-
stilničar mu ga je natočil, ne da bi ga pogledal. Pošlušal je konjske
mešetarje. Stevan je izpil, dvignil je oči in v ozkem zrcalu zagledal
ves brlog. Iz potnih kožuhov se je kadilo, Ijudje grobega videza so
stali s klobuki na glavah, razmršeni lasje so jim moleli izpod kraj-
cev kot zajčji repi. Težak zadah škornjev in česna se je mešal s
smradom cigaretnega dima. Za šipami oken so gorele predmestne
luči.

— . . . in tedaj, — poslušal je neki glas — z eno besedo, naprej
se ni dalo. Banda se je branila z dvema mitraljezoma. Kifeljci pripo-
vedujejo, da je levi mitraljez pihal kot burja. Kako naj se jim pri-
bli&amo — so se spraševali, toda nihče ni pomolil glave izza ograje.

Stevan se je obrnil in zagledal umazanega starca. Poslušali so
ga in pili. Ko je videl, da ga opazuje, se je starec obrnil k Stevaniir

— In veš kaj se je potem zgodilo, si slišal? —

Glas mu je padal iz brezzobih ust kot iz črne luknje.
— Jotič... si slišal za Jotiča?'No, skratka... On se je približal

vodnjaku in zakotalil bombo po cestišču. Eksplodirala je pod čebel-
njakom; Panji so šli k hudiču... Kifeljci pravijo, da so se jim
čevlji lepili v satje, medtem ko so jurišali. Ampak nihče je ni
skupil. Jotič je z bombo zbegal bando, tako da so se ji lahko nemo-
teno približali.

Stevan se je nehote namrdnil, a ostal je miren. V lužicah na
točilni mizi si je zmočil komolca. Iz steklenice si je kar sam natočil
še eno žganje, ker ga gostilničar sploh ni videl. S trebuhom naslo-
njen na točilno mizo je z odprtimi usti strmel v kočijaža.

— In kaj se je potem zgodilo? "
— Kaj se je zgodilo? — je rekel starec in začudeno pogledal Ijudi.
— Kaj bi se drugega sploh lahko zgodilo kot tisto, kar si je za-

mislil Jotič. Druga bomba je padla natančno tja, kamor je bila
namenjena, nakar s.o miličniki jurišali in štvar je bila izpeljana ta-
ko, kot jo zna le Jotič speljfiti... če bi ne bilo njega, bi jim trda
predla, preden bi osvojili hišo. Tako govorijo miličniki, pa še tu je
vprašanje...

Za pečjo je zaškripal stol in neki človek v ponošeni obleki se
je z negotovostjo oglasil.

— Ali je kdo nastradal? — je vprašal s tankim glasom in ga
presenečeno prekinil.

— Kaj ne veš? — je dejal starec. S prsti je šel preko nasršenih
brkov, nakar je trznil z brezzobo čeljustjo kot zajec. — Ali bi se
ti izvlekel, če bi se ti bomba razletela pod zadnjico? — Zarežal se
je in pljunil pod blatne škornje. — Skupila sta jo oba mitraljezca,
sinko moj, pa še eden. Tudi drugim ni koša povsem cela. Jotičeve
bombe so nevarna zadeva. Z eno besedo...

Večer se je. vlekel počasi kot cigaretni dim, Ijudje so nemarno
sedeli pri mizah, napihnjeni od potu in alkohola. Nad njihovimi gla-
vami je gorela žarnica, ovita v porumenel časopis. Nad nizkim stro-
pom so v divjem teku grmele podgane.

Stevan je pogledal na uro in segel po denarnici. Hip kasneje so
se od rjovenja motorja stresle okenske šipe. Vstopil je Jotič; njego-
vo postavno telo je zagradilo ves vhod.

V tišini se je slišalo samo
Stevan je izstopil in potočil
ju opazovali, medtem ko sta
sedla v Landrover.

— Samo midva? je rekel
bife, v izbuljene oči pijancev.

— Da, jaz in ti — je rekel
je kdo bolj sposoben?

otaljenje kovancev po točilni mizi.
sv bmerni obraz v noč. Mešetarji so

kala snop rumenkaste svetlobe in

nn. S svojega sedeža je gledal v

ič. — Kaj je še'kdo potreben? Ali

zim

Motor je predel kot mačia
dela sta na sprednjih sedežih
njih so rafali svetlobe iz

— Ej, kakšna hitrost, kaj\
Izpod trdih ustnic so mu zas\
banda likvidirana, v
znal, da se Marko skriva v
cesto. Na zadnjem sedežu s.o ei

— Zakaj si se odločil, da\
roko preko neobrite brade.
k nebu. — Pozabil si, da Marlft
sam pričenjaš verjeti v tisto,
so s kroglami nabasali Lazi, nej
no telo v sedežu; njegove oči

— Kaj govorijo? je rekel.
— Videti je, da nihče ne

Stevan. — Celo mesto govori,
to ne vem, je rekel in zapičil
vem, če bi se podobne govoritjfrile,
šal, ko si mu skozi streljanje

— To so bila povelja —
nimi pestmi.

— Da, povelja, ki si jih
da sam splezaš na tisto streho.

— Tako? — je rekel Jotič
takole po Marka? — Zopet
mestu se konča tovarištvo, to

Uato je špricalo po plotovih. Se-
len poleg drugega, molče. Izpred

avtonMskih luči rešetali temo.
je rekel Jotič. Nasmehnil se je.
zobje. — Davi opolnoči je bila

petnajstif^mitah, nocoj pa je Sekula že pri-
lolu. Stevan je zgrbljen opazoval
ob drugem tiktakali mitraljezi.
ujameš sam? — je rekel in šel z

G#ci so se iz srebrne noči vzpenjali
i mačja solza. Videti je, kot da še
se 0 tebi govori. Ampak drobovje
tebi. Jotič je sprostil svoje ogrom-

s&dovoljno pomežiknile.

vmj

m
mi

j se je zgodilo z Lazo — je rekel
•si ti uničil oba mitraljezca. Samo

drobne oči v Jotičevo čelo — ne
če bi še kdo razen mene sli-

il, da mora uničiti čebelnjak.
Jotič in stisnil volan z ogrom-mkel

d( ovarišu zato, ker te je bilo strah,

spačil ustnici. Mar bi potem šel
je nasmehnil. — Na- službenem
ia veš tudi ti.

— Seveda — je rekel Stevan in dvignil ramena. — Ko je treba
obvarovati lastno kožo, je vedno bolj[e biti šef kot tiovariš. Ampak
akcija je uspela samo zato, ker je on splezal na čebelnjak in od
tam ustrelil prvega puškomitraljezca, čeravno tega ne ve nihče
razen naju. Prav tako se ne ve, da prve bombe nisi zalučal ti,
temveč banda, ko je Laza poskušal likvidirati še drugi mitraljez
in tako šel s panji vred k hudiču. šele tedaj si se ti drznil poku-
kati iz%a ograje in vreči na hišo še drugo bombo. Ali je bilo tako
ali ne?

Obmolknil je in s tresočimi se prsti potegnil cigareto, nakar
jo je stisnil z ustnicami, ki so bile blede od ogorčenja. V noči, v
temnih irepetajočih sencah je bil njegov obraz videti, kot da ga je
načela rja.

— Daj mi vžigalice — je rekel.
— Nimam jih — je rekel Jotič in cmokhil z uslnicami. Vzel

jih bom v Hrastniku, zadruga je odprta.
— Ko si mi telefoniral v bolnico, sem tnislil, da hočeš vsaj na

ta način zvedeti, kako mu je — je rekel Stevan sam zase, ne da bi
se zanimal za to, če ga Jotič posluša — toda, motil sem se. Edino
na kar misliš, je to, da sam ujameš Marka. Potem boš postal ne
samo slaven, temveč neprekosljiv. Ampak tvoj tovariš umira.

4.
V zadružni trgovini je smrdelo po petroleju in ustrojenem

usnju. Ko sta vstopila, je razgovor naglo zamrl. Suhi učitelj je ravno
pripovedoval o dogodku, ki je razburil ves kraj. Jotič je stopil k pultu
in zahteval vžigalice in zavitek »ete«. Hodil je togo med pločevi-
nastimi sodi, na katerih so sedeli kmetje. Njihovi pogledi so se
lepili na njegova široka ramena.

Potem sta še nekaj časa brez luči vozila po planini, nakar sta se
ustavila.

— Ali je sam? — je vprašal Stevan. Bila sta v senci pod steno.
S strani je v soteski bučala reka.

— Sam je — je rekel Jotič, izvlekel »šmajserja« in dal enega
Stevanu. To je storil na hitro, kot človek, ki hiti, da bi končal z

njemu dobro znanim opravkom. — Bolan je, zato je ostal tara gori.
Njegova druščina pa je pri nas, v zaporu. -*- Steza je vodila y breg.
šla sta preko valovitih painikov, polnih vlage, potem se jima j$
nad glavami zgrnil kameni svod soteske. Nenadoma sta pod plazom
v kotanji zagledala kot polž skrito planšarsko kočo. Ogledala sta si
teren, se razšla in se previdno spustila. Stevan se je v polkrogu
približeval vratom. Naslonil se je na zid, a se je pripognil, ker
se mu je kop dotikal ramen. Iz hiše se je slišalo ropotanje posode.
Dvignil je »šmajser« in ga odvrl.

Jotič je šel nad previsom, si obesil brzostrelko za vrat, počep-
nil, se skotalikal in pristopil k zarešetkanemu oknu.

Za mizo je sedel malce zgrbljen človek, ogrrijen z ovčjim kožu-
hom. Njegovo telo je bilo videti čokato in kratko. Na slamnatem
pogradu, ki je bil pokrit s pisano preprogo in starim vojaškim
plaščem, je ležalo razmetano orožje.

Jotič se je odlepil od okna in se neslišno primaknil vratom.
Brzostrelko je pustil ob zidu, namignil Stevanu s tem, da je dal
kazalec na usta, si pomel roke kot iluzionist, ki kaže, da v rokah
nima ničesar, nakar se je stegnil in vskočil.

Stevan je iz mraka videl, kako je v nemirnem odsevu ognjišča
Marko obrnil glavo in kako se mu je težak pogled prikradel pod
obrvi. Roka mu je odrevenela in tako je še naprej držal žlico nad
vojaško porcijo.

Jotič je šel okoli mize in se mu postavil nasproti tako, da
je zaslanjal ognjišče.

— Kaj pa zdaj? je rekel in pokazal zobe. Naslednji trenutek je
presenečeno odskočil. Izpod mize je zabobnal strel. Stevan je pri-
tisnil na petelina. Presekan z rafalom je Marko s prsmi padel na
mizo, se obrnil in tresnil trzajoč s krivimi nogami. Ampak Stevan
ni gledal v telo, ki se je zvijalo v agoniji, temveč v Jotiča, zvitega
pri ognjišču.

— Ali si ranjen? — ga je vprašal, medtem ko se mu je pribli-
ževal.

— Ne, nisem — je rekel Jotič in vstal poskušajoč prekriti drh-
tenje. Njegov obraz je bil bled. Videl je, ko se je Stevan prezirljiiro
nasmehnil.



Mekaj o kulturnem
življenju na Poljskem

Shakespearovi
soneti

Ko razmišljamo o večeru Shakespearo-
vih sonetov, ki sta ga v dovolj adekvatni
kooperaciji dala Saša Miklavc in Johann
Sebastian Bach (z uspelo pomočjo preva-
jalca Janeza Menarta in glasbenega redak-
torja Marka Stoparja), moramo že kar na
začetku povedati, da nas zanima predvsem
interpretacija tega imenitnega pesniškega
dela dobrega starega Willa, njegova moč
in njegova funkcionalnost sredi našega
družbenega prostora, čeprav je po lite-
rarni strani grandioznega Willovega dram-
skega opusa na prvi pogled kar nekavi
postranska. In ndjbrž res samo na prvi
pogled. Strinjati se moramo s pokojnim
Herbertom Grilnom, da sta »Hamlet in
soneti mostiščni postojanki za razumeva-
nje evropske književnosti, književnosti hu-
manističnega individualizma«.

Bistvena lastnost te poezije bo slej ko
prej njena silovita vitalnost, ki je imanent-
na sleherni melanholiji, slehernemu obu-
pu in tožbi, vitalnost, ki jo gre kljub mar-
sikateremu elegičnemu tonu in depresivni
turobni barvi enačiti z monumentalnim re-
nesančnim življenjskim optimizmom, ne-
premagljivim senzualnim kljubovanjem
slehernim življenjskim brodolomom. To
je poezija, ki ne pozna »brezupa«, v to-
talnem pomenu besede, poezija, ki vedno
odpira perspektive, pa čeprav se te ste-
kajo v njej sami. Poezija, ki ji je sleher-
ni ivertherjanski nihilistični romantizem
tuj.

In če je Saša Miklavc zapadel prav na-
breklemu wertherjanstvu, romantičnemu
patosu in poudarjenemu elegičnemu brez-
upu, smo, mislim, že v jedru zmote. Mi-
slim, da bi Shakespearovi soneti zahtevali
tudi izrazitejšega vnanjega interpretiranja,
vitalnejših prehodov iz takega v drugačno
razpoloženje in vsebino, poante pa manj
elegične in manj romantične, mogoče —
tudi glasovno — manj same s sabo zado-
voljne, bolj dvomeče in ironične in pred-
vsem z večjo klaviaturo. Tako se mi zdi,
da se notranja variativnost vsebine in ce-
lo vsebina v celoti ni prav skladala z
vnanjo govorno izvedbo, namreč, da izved-
ba vsebine nikakor ni dohajala — niti po
dimenzijah konteksta (izbor je literarno
dovolj monolit), niti po homogenosti po-
sameznih sonetov, ampak je — namesto
da bi ustvarjala enovit kontekst — ves čas
razpadala v neresnično melanholično mo-
notonijo.

Tudi mizanscerisko izvedba s poezijo ni
dovolj rezonirala. Posamezni scenski ele-
menti niso bili enakovredno izkoriščeni
(slika, sveča — peščena ura, r&nesančni
stol), tako da poezija prostorsko ni naj-
bolje funkcionirala.

Kljub temu kaže, da gledališki večeri ta-
koimenovane »čiste« poezije repertoarno
niso od muh in da kaže s to prakso še
zaradi komunikativne neposrednosti nada-
Ijevati. ANDREJ INKRET

PRIPIS K OCENI »ARZENIKA
IN STARIH ČIPK«

J\'aj mi bo odpuščeno, 6e se oglašam. ko
bi pravz-aprav moral previdno moluati še
posebno v naših hudih. časih, ki od vsako-
gar, ki si drzne napisati svoje mnenje, zah-
tevajo izurjenost v boksu, jiu-jitsu, ali pa
v&aj v teku na dolge proge. Jaz pa že od
nekdaj trpim na atletskem kompleksu in
PiOskili nogah. Sicer bi se lahko držai tiste-
ga starega slovenskega pregovora: »Molk je
zlato«, s katerim so se Slovenci tako uspeš-
no prebijaii skozi celih tisoč let. Pa ne bom,
ker je molk dvomljiva stvar, ki lahko v
tem trenutku več škodi kot koristi. in iz ne-
dolžnega nesporazuma prip^l.e v nepotreb-
no sovraštvo . . .

Zato, o. Sprava, polagam tole svoje pisa-
n. e na Tvo; oltar kot ^spravno žrtev. Pomiri
sprti stranki in razčisti nesporazum: naj
igralec Lojze Kozman v kritiki, ki .io je na-
pisal Dušan Jovanovič, ne vidi svoj lastni
psihofizičm portret, ampak le malce preveč
"oujno opisan protil tigure, ki jo je napisal
avtor. In naj Dušan Jovanovič, kadar bo
spet pisal kritiko, piše bolj realno in bolj
ostro ločj (cla bo vsakomur jasno že na prvi
prgled) analizo drc.me od analize n.jene re-
alizacije. Tako naj bo v prihodnje, Pa ne
bo nesporazumov. jeze, stroškov za bencin
in stroškov za instruktor a boksa in jiu-
;itsa!!!

P. S.: Da ne pozabim besed. ki bi morale
toHi motto našerau pitanju in živl enju, be-
Bed, ki jih je pred skoraj 200 leti napisal
G. E, Lessing: »Naj bo umetnik mojega ali
drugega spola, se mu lahko dobrikam samo
v enj stvafi. ko nanireč mislim. da je da-
leč od nečimrne obeutljivosti, da mu je
umetnost nad vse. da rad siiši, če kdo so-
Gi o n.ĵ m svobodno in nagla^ in da mu je
liubše. oe ca ' rd?i on kdaf sodijo po krivem
kot po recTkem. Krdar takih poklonov ne ra-
7ume. pri n :em l-rn.-lu sDoznam. d> ,«r RIO-
t:m in da ni vrpd°n <"1'1 n n e m Drpmi*l;n-
,1emo . . .* f23 li<?t HambtirSke dramaturgije,
24. juli.in lrtn 17(17) Andrej • Stojan.

Naj začnem z občutkom sestradanca
ob belem kruhu: povprečna cena pesni-
šklh zbirk je tukaj deset zlotov (približ-
no 200 din). Edina slaba stran te bogate
in lahko dostopne duševne hrane je v
tem, da je vsaka boljša knjiga takorekoč
razgrabljena in da je popolnoma nemogo-
če kupiti pesniško zbirko npr. Szymbor-
ske, Bialoszewskega ali kakšnega druge-
ga znanega pesnika, če jim slučajno niso
izdali pesrni prav v d-neh, ko stikaš po
knjigarnah. To vsesplošno branje kvali-
tetne literature se Poljakom povsod po-
zna. Primer iz skromnega planinskega za-
vetišča v Tatrah: v bogato založeni knjiž-
nici s posebno čitamico ni kakšnih sta-
rih kriminalnih romanov, pač pa Sar-
tre, Faulkner, Gide, Schulz (predvojni polj-
ski kafkovski novelist) itd. v najnovejših
izdajah. In to v stalnem. prometu. Ali
pa presenečenje, ko ti v zanikrni trafi-
ki ponudijo Bulatoviča ali novele De-
snice. Tudi v manjših krajih so nobeni
knjigarni ni treba bati, da bi se morala
spremeniti v navadno papimico (kot mar-
sikje pri nas). Najnovejša akcija pod-
jetja »Ruch«, ki skrbi za trafike, je tre-
nutno ustanavljanje klubov knjig in tiska
po vaseh (čitalnice s televizijo, predava-
nji itd., največkrat v obliki paviljona). Sa-
mo v Wroclawskem okrožju so jih v zad-
njem času zgradili in opremili 100, v naj-
bližji prihodnosti pa jih imajo v načrtu
še 150, v košalinskem okrožju je bil
pravkar odprt stoti, do 22. julija bo vseh
200 itd. Taki klubi (z inozemskim časopis-
jem) -po vseh mestih seveda že obstajajo.
(Da ne govorimo o mreži ljudskih knjižnic
s čitalnicami, ki jih je samo v Krakowu
več kot 50) Sijajna zamisel so čitalnice z
revialnim tiskom na železniških postajah.
Ponekod ima mladina zase še posebej
dnevno sobo (Tako kot so v mestih po-
sebne študentovske kavarne.) Poljakoin
knjiga res izredno mnogo pomeni. (Podo-
ben — čeprav manjši — vpliv ima morda
samo še gledaiišče s pravim kUltum igral-
cev. Na tem področju so še zelo ponosni
na scenografijo in eksperimentalni značaj
vseh gledališč, v tej (samo) zavestj morda
še celo pretiravajo. Da pa je njihova gle-
dališka kultura res na visoki štopnji, pri-
čajo tudi znani številni študentski tea-
tri.

Pri taki razširjenosti kvalitetnega bra-
nja pa se začudiš, kako da tmajo tako ma-

Lahko si priznamo odkrito in s
ponosom: informiranost je pri nas na
višku! Smo država, ki vse, kar ima in
ustvari, takoj pokaže tistim, za ka-
tere ustvari! (če se pri tem isto po-
kaže večkrat, je to samo koristno!)
Važno je pač, da se pokaže: »Tukaj
prosim, poglejte, to so naši uspehi,
namenjeni vam!« in žc izumiino nov
sejem. Sejmi so brez dvoma koristna
stvar, ne glede na- to, ali so živinski
ali elektronski, ali imajo imena po
letnih časih ali po naših vaseh, od
500 prebivalcev navzjjor, Sejmi so ta-
korekoč dnevni časopis našega gospo-
darstva, ena ^ama rubrika »Izbrali
smo za vas«. če je v tem izboru
kakšna stvar, ki sicer ni potrebna,
ampak je samo za sejem, to niti ni
nato hudo. Narobe: dokazuje enkrat-
no izvirnost našega gospodarstva.

Sicer pa nimamo samo gospodarskih
sejmov. Omenili smo jih prve, kajti
lepo in prav je, da je gospodarstvo
prvo. Prva je gospodarska prehrana
in šele, ko smo z njo nasičeni, lahko
mislimo na kulturno. Ne zaradi tega,
ker bi bila kulture lačni, nikakor ne,
ampak čisto preprosto zato, ker Iju-
dje niso nikoli zadovoljni in si želijo
vsega, česar nimajo. Zato si nazadnje
zahočejo in zaželijo tudi kulture. »Ra-
di bi nekaj kulture, prosim!« pravijo.
»Imamo frižider, avto, vse imamo,
samo kulture nimamo. Ali si lahko
ogledamo vašo izbiro?«

Edinstveni informativni aparat delu-
je brezhibno: »Tukaj prosim, poglej-
te, to so naši kulturni uspebi, namc-
njeni vam!« In spet emblemi, značke,
prospekti, pa sejmi, kulturni sejmi.
Pravijo jim sicer festivali, toda to ni

lo literarnih revij. V našem pomenu bese-
de je to samo varšavska Twdrczosc (Ust-
varjalnost) in revija, posvečena izključno
gledališču, Dialog. Imajo pa več literar-
nih tednikov ali 14-dnevnikov (kvalitstna
je Wspolczesnosč (Sodobnost), literarni
štirinajstdnevnik generacije, ki je nasto-
pila po letu 1956, vsepoljski značaj ima
varšavski tednik Kultura in boljše krakov-
sko Zycie Literackie, o družbeno-kultur-
nih vprašanjih piše Politika, katoliki ima-
jo svoje kulturne tednike, nato pa so še
taki z bolj lokalnim značajem). Zanimivo
je, da kvalitetni mladi ustvarjalci (pred-
vsem pesniki) kot grupa nikjer nimajo
svojega glasila. Značilno je tudi to, da so
vse kulturne revije izrazito literarne in da
se nikjer ne ukvarjajo z družbenimi pro-
blemi. (Torej prav nasprotna tendenca kot
pri nas. Gotovo pa bo razvoj šel tudi na
Poljskem v to pozitivno dlferencirajoCo
smer — samo spomnimo s-e, koliko bolj

žalostno je bilo pri nas v tem pogledu
še pred nekaj leti.) Vsepoljska študentov-
ska revija itd. je v glavnem magazinska,
posamezne univerze oz. fakultete pa izda-
jo le občasno kakšno številko časopisa 3
kulturnimi prispevki.

Tako vidimo, da je »čista« literatura
zelo razvita in na zavidljivi višini (za ti-
skanje pesmi je npr. veliko možnosti
pesniški almanahi mest, številne nove zbir-
ke itd., čeprav npr. debutirati vseeno nl
vsč tako lahko kot takoj po letu 1956), na
drugi strani pa je dosti manj družbeno-an-
gažiranega, predvsem kritičnega pisanja.
Za literame eseje to pravzaprav ne velja,
ker izhajajo v pogostib knjižnih zbirkah.
(Poljaki imajo nekaj sijajnih mlajših lite-
rarnih kritikov.) Tako smo spet pri veli-
ki vlogi knjige, to pa je področje, kjer se
lahko od Poljakov največ naučimo.

Katka Šalamun

V petek je minilo šti-
risto let, odkar se je
rodil William Shake-
speare. Na ljubljan
ski Akademiji za gle-
dališče, radio, film in
televizijo se je letos
študij dramske igre
v marsičem osredo-
točil na Shakespea-
rova dela. Zaključna
javna predstava os
mega semestra drdm
ske igre bo letos Sha-
kespearova Zimska
pravljica. Na sliki je
prizor z interne upri-
zoritve Romea in Ju-
lije (M. Ribičeva kot
Julija in J. Mraz kot
Romeo; režija: A. To-
mašič).

0 sejmarstvu
važno. Festival jazza, baleta, opere,
popevk, filmski festivali, gledališki fe-
stivali... veliki, mali, odprti, zaprti,
paradni, žepni. Z imeni na -ski, -ič
ali drugače! Ce je kak lestival poseb-
no eliten, ima lahko v naslovu tudi
več takih imen! Recimo: Veliki sara-
jevski festival malih scen. (Narobe ni-
kakor!) »Velika smotra najboljih so-
dobnih društveno angažiranih in avant-
gardnih rada u teatrskom životu!«
(Podnaslov: Kulturo potrošnikom!)
Pregled zadnjih dosežkov socialistič-
nega gledališča! Edinstvena priložnost,
da se v enem tednu seznanite z vso
zgodovino dramatike. »Orest skupaj s
Kaznjenci tepta tropsko travo«. Krat-
ki tpčaj dramaturgije. Najnovejši tek-
sti, prvič izvajani v Sarajevu. Prava
reč, če je bilo delo prej že dve leti
na repertoarju, in če so ga igrali po
vsej Jugoslaviji — v Sarajevu je za-
jamčeno prvič! Saj sarajevski sejem
je tisti svetal zgled naše informativ-
nosti, ki je iii mora biti nedosegljiv
vzor vsem podobnim pobudam! Zato
je dovolj žalostno, da je v eni naših
man.jših vasic zrastel tak semenj gle-
dališke potrošnje, ki že v svojem na-
slovu zanika eno veličastnih lastnosti
svojega velikega vzornika in si na-
mesto vrvišenega prilepka »festival« da
prav plebejski naslov »Teden sloven-
ske dramatike«. Naslov že dovolj jas-
no pove, za kakšno lokalno malome-
ščansko manifestacijo gre in da se-
menj takih ozkih dimenzij ne more
biti semenj socialistične kulturne po-
trošnje. Vsaka nadaljnja beseda bi bila
torej odveč, če nc bi ta ccljski teden
slovenske dramatike ne profaniral
dolgoletnega, s težavo utrjenega in da-
nes cdino veljavhega koncepta' starej-

ših in močnejših kolegov. Skratka: ta
festivalni teenager je na tem nepo-
membnera sestanku slovenskih odrov
začel uveljavljati delovno vzdušje,
ozračje prijateljskega sodelovanja,
medsebojnega izmenjavanja izkušenj,
začel je kritično ocenjevati uprizorje-
na dramska dela in njihove interpre-
tacije in to, zaboga, ne po obreko-
valnicah, kavarnah in samopostrež-
nib restavracijah, ampak naravnost in
odkrito. Ti provincionalni, samo v
okviru lokalnih meja znani odri, so
kar nenadoma spoznali, da se morajo
bolje spoznati med seboj, analizirati
svoje delo in svoj namen. Smešno!
Tako si mali Janezek predstavlja festi-
vil! ^predu, če so njihovi cilji skromni,
nereprezentančni Ln delovne narave,
toda pravilo je, da se ta skromnost
objavi po zvcznem, republiškem in lo-
kalnem časopisju, v radiu, TV itn.
Javnosti je vendar treba povedati, da
so skromni in niti najmanj megalo-
manski! Kakšne smešne besede so to:
delo, povezanost, skupna stremljenja —
nikakor ne samo prestiž in nagrade.

Leta in leta smo gojili in negovali
naše kulturniške sejme, se takorekoč
učili na napakab, da smo si izobliko-
vali svoj nacionabii, elitni gledališki
festival. Zdaj pa nenadoma neki pro-
vincialni samozvanec tepta sveta na-
čela tradicije in hoče besedo »festival«
zamenjati z besedo »delovno srečanje«.
Zaboga, saj vendar ne moremo dovo-
liti, da se že vsak začetnik vmešava
v našo elito in ruši že ustaljene kul-
turntške norme. Že v redu, demokra-
cija in cnakopravnost — ampak red
pa le mora biti.

Andrej Stojan
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Univerza oziroma Akademisches Ausland-
samt sta v povezavi z nekim centralnim
organom priredila informativno ekskurzi-
jo v Bonn in Berlin (nur fiir Auslander).
Na tej poti smo bili deset dni; živeli smo
skoraj več v avtobusu kot v hotelu,
dobro jedli na stroške zvezne vlade in
poslušali kopico predavanj pretežno poli-
tične vsebine, s katerimi so nam naši
gostitelji poskušali ustvariti »dimbolj
objektivno podobo Nemčije in nemške-
ga vprašanja«, seveda z njihovega, zahod-
nega vidika.

Incident na meji
Vendar smo pri tem tudi veliko videli.

Za uvod so nas peljali v parlament v
Bonn — seveda v prazne dvorane in ne
na zasedanja. Težišče potovanja je "bil

-Berlin. Naši gostitelji so hoteli doseči od
nas nedvomno obsodbo DDR (v uradni
terminologiji »Sowjetzone<t ali »sogenann-
te DDR«). Glavni del vse te predstave se
je začel na mejnem prehodu med Zahod-
no in Vzhodno Nemčijo: na eni strani
zastave treh zahodnih zaveznikov in Zah.
Nemčije, na drugi strani sovjetske in
vzhodnonemške; zaporniee na cesti, okrog
stražni stolpi, bodeča žica In gruče raz-
ličnih tipov z brzostrelkami. Večina mojih
sopotnikov je prišla z Zahoda, zato je bil
zanje ta dogodek pravcata pustolovščina.
Ko smo se peljali čez tistih petdeset
metrov nikogaršnje zemlje, je eden mo-
jih sopotnikov iz avtobusa fotografiral
tablo z grbom in napisom: »Wilkommen
in der DDR«. Na drugi strani so nas naj-
prej pustili čakati pol ure. Nato je pri-
šel graničar in odpeljal našega fotografa

v stražarnico, kjer so mu zastavili nekaj
neprijetnih vprašanj in mu uničili posne-
tek. Proces kontrole na meji, ki se je
ponovil pred Berlinom, je ustvaril mučno
vzdušje.

Zid, ki trgtf človeške vezi
O Berlinu je težko reči ali je lep ali ne.

Vsekakor pa ga ni mogoče primerjati z
drugimi mesti. Starega dela sploh nima;
večina zgodovinskih zgradb ni starejša od
dvesto let. Mestu se vidi, da so ga pla-
nirali za prestolnioo. Vtis, ki prevlada, so
široke, dolge ulice, ogromno prostora, ve-
like razdalje. Ta pogled stopnjujejo še
lijaki — zapuščina vojne. Ruševin je še
vedno veliko, a še več je že pospravljenih,
nezazidanih parcel. Tako se v podobi
mesta menjujejo predeli s prav velemest-
no živahnim življenjem in okoliši, ki so
zapuščeni in prazni, ali pa jih označujejo
veliki kupi ruševin. Ze to se nekako ne
sklada s predstavo, kakršne smo vajeni
v drugih mestih. Prav posebej pa je Ber-
lin prizadet zaradi delitve. Vsa ta dejstva
smo že neštetokrat slišali in brali, tudi
slike smo že videli v Tovarišu, ampak vse
kaj drugega je, če sam vidiš in otipaš
tisti zid, ki se vleče skozi mesto. Pravza-
prav je bila to perverzna ideja: zid kot
obrambno sredstvo v 20 stoletju! Na prvi
pogled ne vzbuja velikega spoštovanja ali
straha, toda ko se mu približaš, šele opa-
ziš, do kakšnib. absurdov je pripeljala
politika. Ponekod teče meja vzdolž ceste,
tako da je pločnik na zahodu, pročelje
hiš pa na vzhodu. Okna so zazidana, čez
streho je razpeta bodeča žica. Kjej se
zid ne naslanja na biše, je približno 2,5
do 3 metre visok in posut s steklenimi
črepinjami ter zavarovan z bodečo žico.
Na oni strani je 50 do 100 metrov širok
mrtvi pas, v katerega je prepovedano
vstopiti; posejan je z bodečo žico, proti-
tankovskimi ovirami in menda hidi z mi-

nami, na vsakem oglu pa stoji v stražni
hišici Vopo (volkspolizist) z brzostrelko
tn zija z daljnogledom na zid ali na za-
hodno stran. Na oni strani uporabljajo
prav rafinirane metode: vzdolž zidu je
več metrov širok pas, ki so ga posuli z,
zrahljanlm peskom, tako da se v njem
pozna vsaka stopinja. Na ta način so
ljudem preprečili beg na zahod. Vendar
se niso zadovoljili s tem; na mestih, kjer
so se v prvih dneh po zgraditvi zidu zbi-
rali ljudje in gledali čezenj ter od daleč
pozdravljali znance in sorodnike na drugi-
strani, so Vopi postavili zaslone (Sicht-
blenden), tako da niti od daleč ni več
mogoče videti na zahod. Kaj pomeni to
za Berlinčane, je težko reči; gotovo pa je,
da ima večina meščanov sorodnike ali
znance na drugi strani.

Po obisku Vzhodnega piredela
Vsa ta stvar ima seveda tudi drugo plat

in Zvezna republika Nemčija nikakor ni
nedolžna za sedanje stanje, čeprav to vne-
to zatrjuje. Zid in vse, kar je z njim v
zvezi, neusmiljeno uporabljajo v propa-
gandni vojni na obeh straneh. Težko se je
ubraniti preprosti človeški čustveni reak-
ciji, ko prisostvuješ vsej tej zmedi. Ta
vtis se še okrepi, ko prideš na drugo stran
in vidiš Vzhodni Berlin (Vzhodni Berlin
lahko obiščejo vsi, celo Francovi Špan-
ci in Južnoafrikanci, le čangkajškovi Ki-
tajci in Zahodni Berlinčani ne). Verjetno
je bilo krivo slabo vreme ali pa prazniki
(Velika noč), da se mi je zdel v prvih
dveh dneh Vzhodni Berlin v primeri z
Zahodnim mrtvo mesto. Nobenih avtomo-
bilov, ljudi, nič reklam, nič luči, veliko
več ruševin, povsod parole na rdečem
platnu. Ta vtis se iiii je popravil v zadnjem
dnevu obiska, ko sem videl novi center
Vzhodnega Berlina, vendar se razlik
med obema deloma mesta ne da zatajiti.
Gotovo je, da je tem razlikam v precejš-
nji meri botrovalo dejstvo, da Amerika in
Zahodna Nemčija obmetavata Berlin z mi-
lijoni (to mi je povedal neki Zahodni
Berlinčan). Zahodni Berlin pomeni za
Zahod gospodarski, moralni in politični
triumf in po vsej verjetnosti ga bodo
držali do roba vojne ali pa še dlje.

Schiller in Brecht v gledališčih
Opozoriti moram, da so gledališča v

Vzhodnem Berlinu boljša kot v Zahod-
nem; ondi sem videl Schillerjevega Wal-
lensteina. Na Vzhodu presenetljivo veliko
igrajo Schillerja. Zelo dobro so odigrali
dve predstavi Brechta v Berliner Ensem-
ble (to gledališče je ustanovil Brecht in
ga še vedno vodi njegova vdova Helena
Weigel) — Dreigroschenoper in Der auf-
haltseime Auftstieg des Arturo Ui. Ta te-
ater je veliko vreden! Zbudil mi je kar
nekoliko spoštovanja do naše Drame, kci
sem se spoinnil na našo predstavo Bera-
ške opere. D. D.

Moskva - Študentje
o brezatomskih
conah

Študentje mednarodnega prava so se
zbrali na konferenci, ki je bila posve-
čena problemom brezatomskih con v
srednji Evrtopi, na Balkanu, v Afriki,
v Latinski Ameriki in jugovzhodni
Aziji.

Kakor sklepamo iz poročil novinar.
skih agencij, konferenci niso prisostvo-
vali predstavniki jugoslovanskih štu-
dentov.

Okrog štirideset političnih. štadentskih
ln drugih organizacij je najavilo za 26.
april velik pirotestni shod naperjen proti
francoiSki atomski oboroži.tvi in za sploš-
no razoirožitev. Na shodu bodo poleg dru-
gih sodelovale Socialistična partija (SFIO),
Koimunisti&na partija, Združena sociali-
stična partija (PSR), RadUcalna stranka,
Nacionalna unija študentov (UNEF) in
Generataa konfcderacija dela (CGT).

Istambul - 12 šin-
dentov na svobodi

Sodišče v Istambulu je odločilo, da
začasno izpusti na svobodo dvanajst
od preko dvajset študentov, ki so bili
obtoženi za separatistično delovanje v
korist Kurdov. Te študente so aretirali
pred desetimi meseci zaradi obtožbe,
da so skušali v Turčiji organizirati
skrajno kurdsko gibanje; da so organi«
zirali pošiljanje pomoči v orožju in
strelivu kurdskemu Voditelju El Bar-
zaniju in da so delali za uresničenje
neodvisnega Kurdistana.

Alžir - Prve
mladinske brigade

V mestu Oued Fauda, približno 200
kilometrov od Alžira, od odprli prvo
delovišče alžirskih mladinskih prosto-
voljnih brigad. Okrog petsto mladincev,
razporejenih v petih brigadah, je priče-
l'o dela za pogozditev terena, ki je bil
močno prizadet zaradi erozije.

Pri organizaciji tega brigadirskega
naselja so sodelovali tudi trije jugo-
slovanski inženirji, nakdanji člani šta«
bov mladinskih delovnih brigad.

Bonn - Štipendije
za študente
z Vzhoda
Zahodnonemško ministrstvo za zunanje

zadeve je sponočilo, da bo štirinajst so-
vjetshdh znanstvenikov in sto študen-
tov iz držav vzhodne Evrope dobilo
štipendije za študij na univerzah v
Zahodni Nemčiji. Predstavnik ministr-
stva je pfav tako sporočil, da bo samo
e n študent iz ZR Nemčije odpotoval
na študij v Sovjetsko zvezo, čeprav
obsto ječi sporaznm predvideva d v a $•
s e t štipendij.

Berlin - Zakon o
mladini V. Nemčije

V Berlinu je bilo zasedanje Državne.
ga sveta NDR, na katerem so obrav-
navali načrt zakona o sodelovanju mla-
dine v borbi za izgradnjo socializma v
deželi in o vsestranskem razvoju nje-
ne iniciative pri vodenju narodnega
gospodarstva in države, pri delu in v
šolah, na področju kulture in sporta.
Načrt zakona so pred tem nekaj mese-
cev obravnavali na mladinskih se-
stankih.

Državni svet je sprejel končno be.
sedilo zakonskega predloga, ki bo na
zasedanju predložen Ljudski zboniici
Nemške demokratične republike.

Teheran - 20.000
študentov

V šolskem letu 1963/64 je število Uu-
dentov iranskih fakultet in visokošol'
skih zavodov doseglo število 20.000. V
inozemstvu pa študira fpo podatkih ia
lanskega leta) 5200 5 tudentov.

V poročilu, ki ga je izdal statističnl
oddelek ministrstva za planiranje, je
med drugim rečeno, da je v lanskem
šolskem letu končalo študij 6377 štu*
dentov.

Groningen - Prevec
tujih medicincev

Holandska vlada je sprejela odlok O
omejitvi števila tujih študentov, ki štu-
dirajo medicino na nizozemsklh unU
verzah. Tuji študentje se bodo odslej
lahko vpisali samo s posebnim dovo-
.jenjem ministrstva za šolstvo in šole
potem, ko bodo zagotovljena mesta za
študente iz Nizozemske. Na univerzi v
Groningenu študira tačas medicino
okrog 70 Norvežanov, na ostalih petih
univerzah pa tudi približno sedemdeset.
Zanimivo je, da so se vsi ti Norvežani
odločili za študij na Nizozemskem za-
radi tega, ker so na norveških univer'
mh omejili število študentov medidne
zaradi pomanjkanja prostora.
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INDEKS
IN...
PLAVANJE

Poletna sezona se z naglimi kora-
ki približuje. Zaradi tega, ali pa za
radi pravkar zaključene, prav tako
živahne zimske tekmovalne sezone,
sva se tokrat ujela z VLADOM BRI-
NOVCEM, študentom IV. letnika
medicine in članom PK Triglav iz
Kranja. Nekoliko sva pokramljala
o plavalnem športu, s katerim se
aktivno ukvarja že 10 let. Special-
ne discipline Vlada Brinovca so
»crawl« od 400 do 1500 metrov. »Ali
mi lahko poveš nekaj o večjih tek-
movanjih, ki si se jih udeležil?«

»Kot član državne reprezentance
sem se udeležil evropskega prven-
stva v Budimpešti 1958 (pred tem
tekmovanjem sem imel deseti naj-
boljši čas v Evropi), dve leti kasne-
je sem tekmoval na olimpijskih
igrah v Rimu Ln na Mediteranskih
igrah. Ceprav sem študent že nekaj
let, doslej žal še nisem imel ni-
koli priložnosti sodelovati na štu-
dentskih igrah, čeprav bi lahko
že na treh, toliko časa so bili
namreč moji rezultati dovolj do-
bri za uvrstitev v vrsto, ki pred-
stavlja jugoslovanske študente. Med-
tem bi lahko postal enkrat celo
študentski svetovni prvak.«

Zdi se, da je Vladov primer po-
noven dokaz že tolikokrat potrjene
prakse pri izbiri našib vrhunskih
športnikov, ko ne odločajo samo
sposobnosti, doseženi rezultati in
uspehi, ampak drugi, »zakulisni« či-
nitelji.

»Bliža se tekmovalna sezona. Ka
ko si pripravljen nanjo?«

»S treningom sem pričel v začet-
ku marca. Treniram pa dvakrat do
trikrat na teden. Kot verjetno že
veš, je bil zimski bazen v Kranju
odprt 29. novembra, pozneje pa so ga
kar zaprli in tako smo ostali
brez možnosti za treniranje prav v
času, ko bi to najbolj potrebovali.«

»Kakšni so pogoji v Sloveniji, da
bi se plavanje razvilo v množični
šport?«

»Za razvoj množičnega in kvali-
tetnega športa je prvi pogoj večje
število zimskih bazenov ustreznih
dimenzij. Danes imamo v Sloveniji
samo zimski bazen v Kranju in pa
»korito« Ilirije. Menim, da bi bilo
za Slovenijo bolje, ko bi se lotili
sistematične gradnje zaprtih baze-
nov, saj je pri nas tekmovalna in
sploli plavalna sezona dokaj krat-
ka.«

»Ali imaš že izdelan tekmovalni
načrt za letošnje leto?«

»Maja bom odšel s klubom na
peško, nato imam na Bunaju tro
boj Ljubljana—Dunaj—Trst. ..«

Tekmovanj bo, kot je videti, do
volj. In povsod, kjer se bo Vlado
pognal s startnega kamna, mu želi-
mo kaj največji uspeh! -iv

*

Skupščina SRS je v začetku marca na
svojem zasedanju obravnavala tudi vpra-
šanje telesne vzgoje na ljubljanski univer-
zi. Zaradi ugotovitve, da fakultetne upra-
ve kljub priporočilu univerzitstnega sve-
ta tega vprašanja niso dovolj temeljito
reševale, je skupščina tokrat zavzela pre-
cej ostro stališče. Ugotovitve so bile pri-
bližno tele: skupščina meni, naj vzgojno-
izobraževalnč institucije postanejo temelj-
no torišče množičnega razvoja telesne kul-
ture. V teh ustanovah mora le-ta postati
neogiben del učno-vzgojnega procesa, za
kar so dolžni skrbeti vsi organi upravlja-
nja teh ustanov, zlasti pa profesorski zbo-
ri. Konkretno so za univerzo priporočili
takojšnjo uvedbo in popestritev obvezne
telesne vzgoje — zaenkrat vsaj za prve let-
nike.

Pretekla sta dva meseca, fakultetne upra-
ve so o vadbi že večkraf razpravljale,
če pa pogledamo trenutno stanje, se nam
zdi, da so prav fakultetne uprave in pro-
fesorji, kLsede v njih, glavna ovira pro-
doru telesne vzgoje med študente. Očit-
no je, da niso sami prepričani o njeni po-
trebi in pomembnosti, kar lahko delno ce-
lo razumemo, saj v svojih študentskih le-
tih tega prav gotovo niso čutili,

Fakultetne komisije za telesno kulturo
so takole poročale: biotehniška »Vadba
bo še v bodoče fakultativna, stalnega pre-
davatelja ni mogoče najeti, ker temu na-
sprotuje fakultetni svet. Filozofska: »FU
je priporočila zavrnila zaradi navedbe o
enakopravnosti telesne vzgoje z ostalimi
predmeti.« Ekonomska: »FU se s pripo-
ročili sicer strinja, vendar navaja pomanj-
kanje finančnih sredstev in učnih progra-

mov. Univerzitetni svet naj bi za pouk
telesne vzgoje zagotovil dodatna sredstva«.
Le zakaj nekaterim sedanja zadostujejo?!
Elektrotehniška: »O priporočilu konkret-
neje še nismo razpravljali, ker smo ime-
li težave s preselitvijo.« FAGG: »FU se s
priporočilom sicer strinja, vendar meni,
da brez dodatnih sredstev ni mogoče pri-
stopiti k njegovi realizaciji.« Pravna: »Se-
ja FU je oblikovala enotno odklonilno
stališče proti uvedbi obvezne vadbe, proti
namestitvi stalnega strokovnjaka in celo
proti zvišanju sredstev!« Medicinska: »S
priporočilom se v celoti strinjamo. Ko so
bili zagotovljeni pogoji za odvijanje vad-
be, smo sklenili uvesti v prvi letnik ob-
vezno telesno vzgojo in nastaviti stalnega
učitelja.«

Vadba je na vseh navedenih fakultetah
tudi letos fakultativna s porazno nizko
udeležbo. FNT: »V letošnjem šolskem letu
smo uvedli obvezno vadbo. Obisk je bil
zelo dober (nad 90 odstotkov), zanimanje
in veselje do vadbe pa zadovoljivo. Zara-
di takega uspeha razmišljamo o uvedbi
telesne vzgoje za prihodnje leto celo v
drugi letnik.« Strojna: »Tudi mi smo le-
tos pričeli z obvezno vadbo, ki je bila pov-
prečno zelo dobro obiskana. Od 214 štu-
dentov jih le 13. ni zadostilo pogojem (75
odstotni obisk). Pričakujmo, da bo zani-
manje za vadbo v prihodnjem letu še več-
je in se bojimo, da bo prostora premalo.«

če se teh bežnih poročil kritično dotak-
nemo, nas že na prvi pogled zbode dvoje
nasprotujočih si mnenj. Fakultete, ki so
z obvezno vadbo že pričele, ugotavljajo
presenetljive rezultate, medtem ko se osta-
le izgovarjajo na pomanjkanje finančnih
sredstev, časovnih terminov in pomanj-

kanje prostorov, nekatere (kot npr. prav-
na) pa menijo, da vadba sploh ni potreb-
na?! Menimo, da je pomanjkanje finanč-
nih sredstev kaj slab argument, saj so
končno vse fakultete dotirane iz istega
proračuna in ni jasno, zakaj naj bi bile
potrebe enih večje kot drugih. Zanimivo
je, da se pogosto postavlja ugotovitev,
češ da v urnikih ni mogoče najti prostih
terminov. Zakaj pa skoraj vse države na
svetu najdejo čas in celo mnogo časa za
vadbo? Ali morda študenti v SZ ali ZDA
manj študirajo? Ceprav se strinjamo s tem,
da je treba čimprej pričeti z gradnjo štu-
dentskega športnega centra v Naselju, pa
moramo, če skrbno analiziramo izkori-
ščene kapacitete telovadnic v letošnjem ie-
tu, vseeno ugotoviti, da so bile ure in
ure popolnoma prazne . . .

Ce primerjamo dejstvi, da je bil obisk
fakultativne vadbe zelo slab in vzporedno
s tem obisk obvezne vadbe in odnos do
nje nad vsemi pričakovanji, moramo ugoto-
viti, da je le obvezna vadba način, s ka-
terim bomo študente prepričali in jih za
vadbo navdušili. Zgovoren dokaz so stroj-
niki, saj jih je večina tudi, ko so že dobi-
li frekvence, hodila z enakim navdušenjem
na vadbo.

Za gradnjo študentskega športnega cen-
tra potrebujemo še 80 milijonov. »Zgoraj«
trde: »Sredstva bodo sigurno na razpola-
go, ko bo prišla spodbuda v obliki zado-
voljivega obiska vadbe od »spodaj«. štu-
dente bomo le z obvezno vadbo za to ne
prisilili, ampak navadili, česar pa nekate-
ri ne morejo, ali pa nočejo razumeti. In
tako se še vedno vrtimo v začaranem kro-
gu. Kako dolgo neki še?!

S. RUTAR

Neodgovornost
ali nezanimanje?

Lani je bilo izrečenih veliko kritičnih
besed, zakaj tudi v Ljubljani študentje
ne tekmujevio v hgah, kot je to zelo us-
pešna oblika tekmovanj v Zagrebu, Beo-
gradu, Sarajevu, ampak se dršimo le togih
oblik tekmovanj v obliki turnirjev. Prav
zato se je Zveza študentskih organizacij za
telesno kulturo odločila, da v letošnjem
letu, kljub slabim objekthmim pogojem,
organizira ligaško tekmovanje v rokometu
in košarki. Brez dvoma je takšna oblika
tekmovanj bolj zanimiva in privlačna, še
posebej, če lahko tekmujejo tudi registri-
rani igralci. Toda kot kaže, ta trditev ne
velja za Ijubljanske študente, saj so ved-
no pogostejši primeri, da se ekipe fakultet
teh tekmovanj ne udeležujejo. Vse to ka-
ze neodgovoren odnos do priredilelja, po
drugi strani pa tudi precejšnjo nezainte-
resiranost na fakultetah do teh tekmovanj.
Res je, da so se tekmovanja začela neko-
liko pozno in so se sedaj že pričela tek-
movanja v različnih ligah, katerih se v
veliki meri udeležujejo tudi študentje, ven-
dar vse to ne viore biti opravičilo, da se
teJmnovanja kar po vrsti ne udeležijo ekipe
FAGG, FNT, strojne, filozofske fakulte-

te in ekipa VSTK, ter predajajo tekme
z rezultatom 20:0. Težko si predstavljamo,
da v primern, ko morajo nekateri študent-
je nastopati v tekmah zvezne in republi-
ške lege, na fakultetah ni drugih študen-
tov, ki bi zamašili te vrzeli, še posebno,
če je na fakulteti dovolj tekmovanj med
letniki in oddelki. Vsi ti dogodki v zad-
njem času mečejo kaj čudno luč na delo
športnih društev in športnih komisij na
fakultetah.

Pri vsem tem se moramo zavedati, da
organtzator ZŠOTK vlaga v ta tekmova-
nja precejšnja denarna sredstva (najem-
nina telovadnice, sodniki), pozabiti pa tudi
ne smemo na trud in prizadevanje štu-
dentov pri organizaciji teh tekmovanj.
Ker imajo organizatorji tudi s sodniki ve-
like težave, ni prav nič čudno, da se pri
ZŠOTK sprašujejo, če sploh ima smisel,
nadaljevati tekmovanja v taki obliki.

športna društva in športne komisije po
fakultetah morajo posvetiti več pozor-
nosti tem ekipam, kajti v nasprotnem
primeri bomo zopet ostali le na pol poti. \

-af

Morda še ne
veste, d a . . .

. . . je bil preteklo nedeljo dose-
žen nov jugoslovanski rekord obi-
ska neke športne prireditve. Na no-
vem, še nedukončanem stadionu
Crvene zvezde v Beogradu je prišlo
gledat odločilno tekmo za tnesto v
vrhu prve zvezne lige med domači-
nom Crveno zvezdo in zagrebškim
Dinamom nič manj kot 80.000 gle-
dalcev. Ce bi dal organizator v
ptodajo še več kart, bi bile tudi te
gotovo razprodane, saj je bilo za-
nimanje za to tekmo izredno. Pra-
vijo celo, da bi prišlo na stadion
nič manj kot 110.000 ljudi, kolikor
jih bo pozneje ta športni objekt
lahko tudi sprejel.

. . . je francoski atlet Michel J a •
zy po mišljenju francoskih šport-
nih strokovnjakov velik favorit v
teku na 5000 m v Tokiu. Jazy je
pred nedavnim rekel, da ne bo te-
kel le na 5000 m, temveč tudi na
1500 m, kajti tako se bo lahko po-
meril % Novozelandcem Petrom
Snellom, ki velja za glavnega favo-
rita na tej krajši progi. Poleg tega
se bo verjetno vmešal še kak tretji
tekač, če jih ne bo kar več za osvo-
jitev prvega mesta oziroma zlate
medalje. Jazy se že od decembra
prejšnjega leta marljivo pripravlja
za olimpiado, ki je vsak dan bliže.

T. Z.

Tehnološke igre vTuzli
16. aprila so na nogometnem stadionu

»Slobode« v Tuzli otvorili letošnje tehno-
loške igre, na katerlh so sodelovale mo-
ške ln ženske reprezeutance iz Beograda,
Novega Sada, Zagreba, Skopja, Splita, Tu-
zle in Ljubljane Prireditev je lepo uspela,
saj so se organizatorji zelo potrudili, da
bi se udeleženci prijetno počutili. Tekmo-
vanje je potekalo v prijateljskem vzdušju,
saj njegov namen ni bil le v tem, da se
študentje tehnoloških iakultet iz vse drža-
ve pomerijo med seboj na športnem pod
ročju, temveč da se spoznajo in seznanijo
tudi s svojimi študijskimj problemi.

Fantje so tekmovali v nogometu, Košar-
ki, rokometu, odbojki, namiznem tenisu
in sahu, medtem ko so se dekleta pome-
rila v košarki, rokometu, odbojki in na-
miznem tenisu. Tekmovanje v vsaki pano-
gi je najprej potekaio v več skupinah, na-

kar so se zmagovalei posameznih skupin
v finalu pomerili med seboj za najvišja
mesta.

V ljubljanski ekipi so se zelo dobro od-
rezala dekleta, saj so se v vseh panogah
uvrstila v finale ter tako med moštvi osvo-
jile I, mesto.

V zanimivi borbi so ljubljanske košar-
karice izgubile finalno srečanje z Beograj-
čankami, za katere je igrala tudi repre-
zentantka Tomasova, ki je z rutino uspe-
la premagati manj izkušene igralke iz
Ljubijane in to šele v zadnjih sekundah
igre ter tako priboriti Beogradu I. mesto.

Nekoliko več sreče so imele Ljubljančan-
ke v rokometu, kjer so z veliko borbe-
nostio in taktiko zasluženo premagale za-
grebške kolegice in tako prlborile edini
pokal Ijubljanskenru moštvu.

V odbojki so izgubile finalno igro z Beo-
grajčankami in tako osvojile drugo mesto.

V namiznem tenisu je premočno zma-
gala bivša reprezentantka Marjana Piuto-
va, ker pa v svoji soigralki ni imela do-
volj izkušene partnerke, nista zmagali tu-
di moštveno.

Fantje so precej razočarali, saj so ve-
Ijali kot favoriti za prva mesta v košarki
in rokometu, a so osvojili le tretji mesti,
v nogometu pa celo šesto. Vendar jim
tega ne zamerimo, saj so ob svečanem za-
ključku in razdelitvi pokalov vsi poudarja-
li, da je važna udeležba in da zmaga ni
vse.

Končni vrstni red vseh sodelujočih ekip
je bil naslednji: Beograd. Tuzla, Ljublja-
na, Novi Sad, Zagreb, Split, Skopje.

M. PUHAR



Kakšna sreča, da nismo brez na-
pak. Od česa bi potlei živeli humo-
risti?

*
Ze od nekdai se hranimo s pilula-

mi. Kaiti nekateri od nas iedo če-
vapčiče.

Pri nas ie nekai liudi nezaposle-
nih. Še več pa ie med nami takih, ki
so zaposleni. pa nič ne delaio.

Rešimo že vendar enkrat problem
nepismenosti! Pričnimo kar pri ne-
katerih pesnikih!

*
Kaienie povzroča raka. Podražitev

cigaret pa silne glavobole.
Moderniziramo se: v mnogih pod-

ietiih so kupili sodobne apairate za
kuhanie ekspres kave.

*

Samokritiko smo uvedli zaradi na-
rodnega reka: »Kdor prizina, se rau
poJovica oprosti!«

Razmišljanja
o
nas
samlh

Poznam gospoda, ki se izdaia za
tovariša. poznam pa tudi tovariša, ki
ie pravi gospod.

* *
.Zelo smo navdušeni za čistooo. Po-

vsod slišimo: »Mu bom že opral gla-
vo!« ali »Jaz si pri tein umiiem ro-
ke!«

*
Ponekod v svetu prireiaio maške-

rade. Nam pa teh ni treba, sai vse
,leto nosimo domaoo konfekciio.

Vsemirie raziskujemo, da bi mor-
da našli nova človeška bitia. Kakor
da nimamo že dovoli sostanovalcev!

*
Huda dremavica se nas mora pri-

iemati, ko pred številnimi problemi
zatiskamo oči.

*
Tudi v naših barih so uvedli strip-

tease. Izvaiaio ga gostie, ko ie treba
r>lačati račun.

Mnoge trgovine zapiramo zaradi
inveture. Kasneie zapiramo ludl nji-
hoVe blagainike.

Nekateri živiio od slave. Ostali pa
od honorariev.

Zelva, ki je premagala
1>CI3 J\MES THURBER

_ . °,kega poletnega dne se je na livadi
1^1 pojavila želva in takoj vzbudila po-
t «1 zornost vseh bitij v travi in na

drevju, kajti na njenem oklepu je bila
napisana letnica 44 pr. Kr.

»Naša livada je prav zares počaščena«
je izjavila kobilica, »kajti naša gostja je
najstarejša od vseh šivih bitij.«

»Njej na čast moramo zgraditi paviljon«
je rekla žaba in lastovke ter ostale ptice
so postavile za tako pomembnega gosta
res prijetno kupolo iz protja, listja in
cvetja.

Orkester murnov je igral v želvino čast,
drozg pa je pel. Slavje je bilo slišati na
bližnja polja in v gozdove in čedalje več
živali se je odločilo, da pride, čeprav od
daleč, in si ogleda staro želvo. Tako se
je kobilica odločila, da bo za ogled pobi-
rala vstopnino.

»Jaz pa bom vabila noter,« je dejala ža-
ba in tako sta s pomočjo kobilice pripra-
vili res zanimiv špas.

»Njega dni,« je pričela žaba, »je tale
Selva lezla iz dneva v dan k prvim pričet-
kom pomnenega časa. Ta velika želva se
je rodila pred dva tisoč leti, tistega leta,
ko je mogočni Julij Cezar moral umreti.
Horaciju je bilo tedaj enaindvajset let in
Ciceru je bilo še eno leto živeti.«

Prisotni se niso dosti zanimali za žel-
vine nekdanje sodobnike, toda rade volje
so plačevali za ogled starega telesa.

Znotraj paviljona je kobilica nadalje-
vala razlago. »Ta znamenita želva je di-
rektna naslednica ene od prvih družin iz
Močvare«, je prepevala. »Njen praoče je
morda bil prva stvar, ki se je gibala po
vlažnih in blatnih bregovih tega ohlaja-
jočega planeta. Takrat poleg prednikov
naše prijateljice ni bilo ničesar razen oglja
in rek lave«.

Zelo redko uporabliamo silo. Zato
tudi imamo toliko nasilnežev.

Ne drži, da ie pri nas malo žena
na vodilnih poicžaiih. V večini zako-
nov komandiraio žene.

Ivica Djukič

Nekega dne je veverica, ki je šivela v
bližnjem gozdu, skočila pogledat želvo in
poslušat vpijočega klicarja.

»štiriinštirideset pred Kristusom, kje
pa!« se je rogala veverica in pogledala
kobilico. »Ti si se nažrla tobačnega soka,
tvoja prijateljica šaba pa kresnic. Vrezati
star datum v želvin oklep, to je prepro-
sta otroška potegavščina. Tale ni starejša
od 1902.«

Ko je veverica gobezdala naprej, so ob-
iskovalci, ki so bili plačali vstopnino, pri-
čeli potihem odhajati in nič več ni tnno-
žica zunaj poslušala žabe. črički so odlo-
žili svoje instrumente in izginili tiho kot
Arabci, pa tudi drozg je pobral svoje note,
odletel in se ni več vrnil. Na nekdaj sreč-
ni livadi ni bilo vet čuti veselja in poletje
je opešalo kot umirajoč labod.

»Ves čas sem vedela, da ni stara dva-
tisoč let« je priznala kobilica, toda legen-
da je prijala starim in mladim in mnogi
so se smehljali, mnogi, ki se že davno
niso.«

»In mnogi so se smejali, ki se že leta
niso« je dejala žaba. »Mnogim so se oči
svetile in bili so srečni.« Ob tem je želtfa
potočila solzo in se odpravila naprej.

»Resnica ni ne vesela in ne svetla« je
rekla veverica, »ampak je mrzla in tem-
na. Sprijaznimo se z njo!« In naduta in
vzvišena je ikonoklastinja predrzno stekla
nazaj na svoje drevo v gozdu. Nekdaj
brezskrbni in veseli glasovi iz trave na
livadi so se zdaj združili v otožen in sa-
moten zbor, kot da bi umrl nekdo velik
in čudovit in bi ga pokopali.

Nauk: Oh, zakaj mora biti oni, ki raz-
blinja mite, tudi uničevalec upov in zati-
ralec veselja?

PRIKRADLO SE JE
MIM0 UREDNIKA

Imela je kot magnet privlačif boke.
V njeni bližini so vse moške roke posta-
le — železne.

V eni izmed scen njenega prvega filma
bi se morala mlada zvezdnica gola kopati
v mleku. Tedaj se je mleko nenadoma po-
dražilo. Vendar scene niso črtali iz filma.
črtali so samo mleko.

»Dragec, kupi mi novo obleko! Na ulici
me slačijo pogledi.«

Tajnice večkrat nosijo bele obleke. Zna-
no je, da bela barva po-fneni predajo.

Dekolte je po najnovejših modnih zako>

nih tako povečan, da je prenehal obsta-
jati.

Pogosto so jo vozili v avtomobilih vse
dokier se tudi sama ni motorizirala — ku-
pila je otroški voziček.

Bikini je nepotrebna reč, saj tako prav
ničesar ne skriva.

Za nekatere igralke z vso pravico pra-
vimo, da so bile v svojem prvem filmu —
ODKRITE.

Vse je imela na svojem mestu, razen
morale. *

Za tisto mesto se je borila z rokami in
nogami. Predvsem s tem drugim.

O ŠKOLJKI
Pridružujemo se tistim, ki menijo,

da bi morali v knjižni zbirki »školjka«
izdati okrogle in šegave zgodbe tudi
drugih, morda bolj modernih avtorjev.
Mladina pravi, da jim je Balzaca za le-
tos dovolj in da je tudi že preveč za-
starel in okoren, čeprav nekaterim še
pričara vedre urice.

KORISTNA ZAPOSLITEV
Na študentski servis so prišli medi-

cinci ponudit svoje usluge. Za kakšno
dobronamemo dvojko ali trojko bi že-
leli prevzeti čiščenje osebnema avtomo-
bila enega njihovih predavateljev in ta-
ko razbremeniti uslužbenke, ki so se
doslej morale ukvarjati s tem delom.

PROSVETLJENSTVO
Oni dan smo dobili v roke bilten naše

novinarske agencije, ki ima nekaj li-
stov posvečenih samo ozkemu številu
bralcev. Postavlja se nam dvoje vpra-
šanj: 1. Ali nimamo pri nas število
bralcev že dovolj reducirano zaradi ne-
pismenosti? in 2. Ali gre spet za konj-
sko potezo nekega uradnika, ki ne za-
upa našim Ijudem, sam pa ne zna ne-
katerih stvari zadovoljivo razložiti manj
prosvetljenim?

ZNACILNO
Na lepaku tribune »čas in svet« je

narisana ura, ki kaže osem. Kdor prid-
no zahaja na predavanja v Naselje, na-
tančno ve, da se še nikoli niso pričela
točno.

Reklame
Prodajamo novo sredstvo za rast

las. Vsakemu zaboju steklenic pri-
ložimo tudi kosilnico za travo —
brezplačno.

Na firg smo vrgli novo serijo stro-
jev za rotacijo. Zaradi velikega
zanimanja prosimo podjetja, da
pošljejo naročila vnaprej.

Izdali smo novo serijo otroške
literature. Kupite: »Ubojica dječjim
licem«, »Lutkica dugih nogu«, »Da-
dilja i manijak« in druge. Starši,
razveselite svoje otroke!

Kupite najnovejši detergent! Ope-
re tudi najbolj umazano preteklost!

Nezlomljive vaze! Nedvse ptri-
merno za družinske prepire in ztf
družine s otroki.

IVICA DJUKIČ

Kolektiv podjetja
M E S O — KAMNIK

čestlta vsem delovnim Ijudem
Jugoslavije ob delavskem
prazniku 1. maju.

Delovni kolektiv
tovarne karoserij
A V T O M O N T A Ž A
Ljubljana, Celovška 180a

čestita delovnemu Ijudstvu za
1. maj.

S T E K L A R N A
»BORIS KIDRIC«
ROGAŠKA SLATINA
proizvaia vsakovrstno trgov&ko
steklo različnih oblik in deze-
nov — gladko. brušeno in de-
korirano. belo in v različni^.
barvnih niansah, pa tudi visoko
kvalitetni svinčeni kristal.
Obrat Slovenska Bistrica pro-
izva i a razsvetl \ avno steklo v '
vseh mogočih izvedbah.
Zaradi dobre kvalitele proizvo-
dov podietie z uspehom plasira
svoie izdelke na tuia tržišča.

Trgovsko \n proizvodno
podjetje
V E L E Ž I T A R — Celje

nudi svojim cenjenlm odje-
malcem kvalitetne mlevske In
pekovske izdelke.

TRGOVSKO PODJETJE PETROL

UUBUAMA, VOŠNJAKOVA 2

Industrijska, transportna

in gradbena podjetja!

V naših skladlščih se lahko
cskrbite z vsemi vrstami ma-
ziv domače proizvodnje.

M U R A

tovarna oblačil, perila in
pletenin

M u i r s k a S o b o t a

se s kvalitetnimi izdelki prl-
poroča svojim odjemaScem.

Vlagajte pri
K O M U N A L N I B A N K I L J U B L J A N A
in njenih poslovnih enotah
V UUBLJANI:
Komunalna banka, Šubičeva 2

IZVEN LJUBLJANE:
Domžale, črnomelj

Mestna hranilnica ljubljanska, Copova 3 Grosuplje, Kočevje,
Žežigrad, Titova 55
Moste, Vide Pregarčeve 8
Šiška, Celovška 99
Vič, Tržaška 36

Litija, Logatec,
Medvode,
Rakek, Ribnica,
Vrhnika, Zagorje.

Vaši prihraiiki bodo varno naloženi, vlagatelji so zavarovani za nezgodno invalidnost
in nezgodno smrt.
Posebne ugodnosti boste dosegli, če boste vložili na hranilno knjižico najmanj 50.000
din in jih vezali na odpovedni rok nad eno leto. Take vloge se obrestujejo po višji
obrestni meri, razen tega pa so vključene v občasna nagradna žrebanja.

časopisno podjetje »DELO« — Triglavska tiskarna — Biosnikova
tlskarna — tiskarna »DELO«
nudi vse vrste grafičnih uslug, tiska knjige, časopise, revije, obrazce in druge pu-
.blikacije, razen tega pa tiska in izdaja časopise:

OSREDNJI SLOVENSKI DNEVNIK »DELO« — vsak dan prtnaša vesti, poročila,
reportaže in komentarje o vseh pomembnih dogodkih doma in v svetu — ,

ZABAVNI TEDNIK »TEDENSKA TRIBUNA«. — zaradi pestrosti in zanimivosti si
je TT pridobil sto tisoče rednih bralcev — tednik z največjo naklado v Sloveniji —

'ILUSTRIRANA REVIJA »TOVARIš« — edini slovenski ilustrirahi tednik, z ugan-
karsko prilogo »KAJ VEŠ — KAJ ZNAŠ« —

ŠTIRINAJSTDNEVNIK »NAŠI RAZGLEDl« — list slovenskega intelektualca, ki
posreduje bralcu problematiko našega političnega, gospodarskega in kulturnega do-
gajanja. , bfskpz umlhwy bfskpz um



KAM, ŠTUDENT PRAVA?
Že v torek, 21. aprila, je bila redna letna skupščna ZSj na pravni fa-

kulteti, kat«re se je udeležila tretjina vpJsanih rednih študentov. Pravniki
so s skupščino pohiteli, 'da bi se novoizvoljeni fakultetni odbor že letos
v, ' ..e -.; .1.. . . . -. I.J hitroj;- in uspešneje.

Že dalj časa opažamo. da se študentje prava premalo zanimajo za pro-
bleme na fakultetj (reforma reforme študija, sodelovanje študentov v sa-
moupravljanju fakultete, gmotni položaj študentov), kakor tudi za dogajanja
izven fakultete, saj le-ta premalo spremljajo, se ne udeležujejo raznih raz-
prav (na primer v Studentskem naselju, na ekonomski fakulteti), ne be-
rejo revij, ne sodelujejo v študentskem tisku, ne reagirajo na dogodke
pomembne za pravnik«, oziroma se vsega tega udeležuje le 20 — 40 študentov
(deselina vpisanih), aktivno pa deluje le peščica.

Veren odraz tega stanja je bila tudi diskusija na skupščini. ki se je je
udelcžilo le pet študentov in še ti so zelo na splošno govorili predvsem
i> tem, kakšna naj bo kritika in o pisanju Tribune. Niso pa spregovorili o
študiju, samoupravljanju, angažiranosti štud«ntov itd. (kar je sicer pred-
sednica fakultetnega odbora omenila v svojem poročilu) niti o vzrokib za
neaktivnost študentov.

Ali st> res vpisujejo na pravo predvsem tistd, katcrim je najvažnejSe
doseri diplomo, vse ostalo pa jih me zaniraa? Je vzrok neangažiranostj ve-
čine dobro družinsko materialno stanje? Ali so morda študijski pogoji pre-
zahtevni ali način študija neustrezen in oboje onemogoča izvenštudijsko
delo? Je morda temu kriva družinska in šolska vzgoja, ki mladino često
prilagaja na obstojeoe in »vzgaja zavedne državljane«? Ali je labko pravnik
zgolj strokovnjak~in ne tudi družbeno angažiran delavec ?

Nujno bo analizirati delo študentov prava: študijsko in družbeno-poli-
tlčno in ugotovili vzroke kritičnemn stanju. To je brez dvoma temeljna na.
loga ZŠJ in pedagoških delavcev na pravni fakulteti.

i

Cepr«. ,. idiuiuiu, st- je Kontuu niu. JCIOS
pričela prava pomlad. Gotovo ni študenta,
ki ga to prijetno sonce ne bi zvabilo iz-
mcd štirih sten, ki pa so pozimi lc naj-
prijetnejše zatočišče. Posedanje pred
bloki v Študentskem naselju je posebno
pri sreu tujim — predvsem študentom iz
Afrike, ki sicer pravijo, da je tudi zima
edinstveno doživetje, vendar se s toplimi

polrinimi dnevi ne da primerjati.

ŽSVUENJE
čeprav je klub študenton okraja Mari-

bor pred dvemi leti v bližini študentske-
ga naselja kupil hišo, ki jo je preuredil v
lične klubske prostore z učilnico, dnevnim
prostorom za razne igre, radiom in tele-
tiizijo, odbor na sestankih ugotavlja, da je
klnbsko življenje kljub temu zelo slabo.
Študentje se zbirajo v prostorih le ob
televizijskih prenosih športnih tekmovanj,
drugače pa vladata praznina in tišina.
Funkcionarji se trudijo, da bi priredili
kakšne izlete, vendar trde, da tudi za
njih ni zanimanja, saj je vsaj delno uspel
le izlet v Pulo na nogometno tekmo
Jstra : Maribor. Menimo, da je podatek,
ki kaže, da je od približno 800 maribor-
skih študentov v klub včlanjenih le 200,
od tega je letos plačalo članarino le pri-
bližno 50 študentov, najzgovornejša slika
stanja, ki vlada v klubu. Ko smo pred-
sednika kluba tov. Reberca povprašali po
nadaljnjih načrtih, nam je dal odgovor,
ki mnogo pove: »Te dni smo poslali v
Maribor naše člane, ki so seznanili ma-
riborske maturante o pogojih študija v
Ljubljani, v prihodnje bomo poizkusili še
z enim izletom, drugače pa pričakujemo,
da bo sedaj na pomlad v klubu šivahneje,
ker bo na dvorišču miza za namizni tenis,
ki bo prav gotovo privabila precej štu-
dentov.a

Takemu stanju pa je po našem mnenju
precej krivo vodstvo kluba, ki primernih
prostorov ne poskuša uporabiti tudi za
kakšno družabno prireditev, ki bi ob mo-
rebitnem uspehu privabila vedno več in
več študentov, kaferi so ob sobotah zve-
čer prisiljeni posedati po kavarnah in
gostilnah.

zastavico letniku, ki bo dal največ krvo-
dajalcev, ter pokale in diplome zmagoval-
cem športnih srečanj. Proslavo dneva
medicincev in stomatologov bodo zaklju-
čili z družabno prireditvijo. sr

Z več kot polletno zamudo so preteklo
soboto na fakulteti za splošno medicino
in stomatologijo svečano podelili diplome
študentom, ki so končali študij na prvi
stopnji stomatološkega oddelka. Diplome
je prejelo 76 študentov, ki so s tem do-
bili pravico opravljati zobozdravstveno
prakso kot višji dentisti. Zanimivo je, da
večina nadaljuje študij na drugi stopnji,
medtem ko se jiti je ie nekaj zaposlilo
in še to le začasno, ker so diplomirali po
končanem vpisu v četrti letnik.

Kakor vsako lcto, bodo medicinci tudi
letos svečano proslavili svoj praznik, dan
medicincev in stomatologov. To so skleniU
na nedavnem sestanku fakultetnega odbu-
ra. Ker so menili, da je čas po prvomaj-
skih praznikih primernejši, bodo za raz-
liko od prejšnjih let, ko so ga proslav-
Ijali sredi aprila, letos proslavo prenesli
na 14. in 15. maj. že v četrtek zvečer se
bodo- iz vsakega letnika izbrani študen-
ti udeležili svečanega sprejema pri deka-
nu, v petek pa bodo finalna športna sre-
čanja v nogometu, košarki, šahu in na-
miznem tenisu. Zvečer bo predvidoma v
domu Maksa Perca svečana akademija, na
kateri bodo nastopili znani solisti ljub-
ljanske Opere, recitatorji in druge umet-
niške skupine. Razen kulturnega progra-
ma bo spregovoril tudi prof. dr. Neubauer,
ki je častni predsednik združenja medicin-
cev, predstavniki Rdečega križa in šport-
nega društva pa bodo podelili prehodno

V času tradicionalnih športnih iger elek-
trotehnikov Jugoslavije, ki so bile od 19.
do 21. aprila v Sarajevu, je bilo v tem
mestn posvetovanje predstavnikov fakul-
tetnih odborov Zveze študentov vseh elek-
trotehniških fakultet. Razprave so pokazale-
potrebo za izdajo enotnih učbenikov za
vse fakultete, za kar pa so seveda prvi
pogoji enotni učni programi. Ugotovili so,
da so v tej smeri od lani napravili mnogo,
vendar je prav sedaj, ko se sprejemajo
novi statuti, priložnost za dokončno izena-
čenje vseh učnih programov. Udeleženci
so obširneje razpravljali tudi o materi-
alnem položaju študentov elektrotehnikov
in sklenili vložiti vse sile za odpravo ne-
pravilnosti, ki se pojavljajo pri podeljeva-
njn štipendij. Bili so mnenja, da so štu-
dentje elektrotehnike zaradi nakupa učbe-
nikov in drugih tehničnih pripomočkov v
podrejenem položaju, zato so sklenili pred-
lagati, da te fakultete vključijo med
deficitne pri dodeljevanfu študentskih po-
soiil.

STUDIJ

V okviru tedna strojnikov, ki je bil te
dni v Šarajevu, so na skupnem sestanku
predstavnikov Zš in dekanov vseh stroj-

BEOGRAD — študenti moskovske
univerze so priredili na medicinski fa-
kulteti uspel večer ruskfli pesmi i«
iger. Vrhunec večcra je bil vsekakor,
ko se se poslušalci, ki so do zadnjega
mesta napolnili veliko dvorano, ob iz-
vajanju nekaterih ruskih pesmi navdu.
šeno vključili v program in skupaj
zapeli nekaj pesmi. Mladi ruski umet-
niki bodo v prihodnjih dneh obiskali
še Zagreb, Split in nekatera druga nsiša
študentska središča.

predvidcli 35, za izdajo nčbenikov pa
40 milijonov, kar je znatno več kot
prejšnja leta. Odobrena dotacija Zvezi
študentov znaša letos 41 milijonov, od
tega je več kot 60 procentov sredstev
namenjeno AKUD, Počitniški zvezi in
Zvezi za tehnično vzgojo. Naj omeni-
mo, da znaša dotacija Počitniški zvezi
na naši univerzi 300 tisoč din, medtem
ko je v Sarajcvu preko 5 mižnonov
dinarjev. Ob koncu seje so sklenili, da
se pospeši akcija za združitev kateder
sorodnih fakultet, ker prevladuje mne-
n.je, da prevelika razcepljenost zavira
delo posameznih fakultet.

SARAJEVO — tniverzitetni svet je
na svojem rednem zasedanju sklenil,
da niorajo biti statuti vseh fakultet sa.
rajevske unh'erze končani do konca
maja, tako da jih bodo v tem času
skupno z univerzitetnim statutom pred-
ložili v razpravo in potrditev organom
skupščine SR BiH. Na seji so sprejeli
tudi predlog finančnega plana univerze
za Ieto 19G4, Celotna sreds(.'"» ki
znašajo 758 niilijonov; bodo razdelili
tako, da bo znatni del ostal sekreta-
riatu univerze, ki jih bo uporabil za
administracijo, za pomoč slabše situira-
nim študentotn, za pomoč nekaterim
študentom tretje stopnje, za društveno
dejavnost, pouk telesne vzgoje in
vzdrževanje zavoda za dokumentacijo.
Za zdravstveno zaščito študentov so

NOVI SAD — Kot vsa leta, bodo no-
sadskj študenti tudi letos priredili od
5. do 10. maja tradicionalni, letos že
osemnajsti po vrsti, majski festival.
Festival se je doslej afirmiral kot ena
največjih in najpomembnejšili Student-
skih kulturno-umetni;';kih tnanifestacij.
Kakor prejšnja leta, bodo tudi letos na
njem sodelovali predstavniki vseh vrst
šludentske kulturne dejavnosti iz vse
Jugoslavije. Predvideni sta tudi ražsta-
vi likovnih del in razstava študentske
umetniške fotografije. V času festivala
bodo priredili poseben zbor mladih
kulturnih delavcev, na katerem bodo
razpravljali o najvažnejših vprašanjih

-naše kulturne politike. Izvedeli smo,
da sta iz LiubHane svoje sodclnvanje
dossdaj î-iiavDa fnlkiornn s'ci?";m
France Marolt in Akademski pevski
zbor Tone Tomšič.

nih fakultet v Jugoslaviji razpravljali 6
nekaterih aktualnih problemih.

Ker so menili, da je uspeh študija na
prvi stopnji v veliki meri odvisen od spo-
sobnosti dijakov, ki jih sprejmejo v prve
letnike, so se strinjali s predlogom, da
se, tako kot je bila v Zagrebu že do sedaj
praksa, tudi drugod uvedejo sprejemni
izpiti brez ozira na kapacitete fakultet.
Sprejemnega izpita bi bili oproščeni le
dijaki ustreznih tehniških srednjih šol.
V razpravi so posebej poudarili nuj-
nost, da se zaradi ogromnih razlik v
učnih programih posameznih fakultet in
pomanjkanja adekvatnih učbenikov čim-
prej izdela enoten učni program za vse
fakultete tn izdajo tudi enotni učbeniki.
Bistveni del razprave je bil posvečen vpra-
šanjem stopenjskega študija. Pokazalo se
je, da le majhen del diplomantov prve
stopnje odhaja v proizvodnjo, razen tega
pa se na fakultete vpisuje- velika večina
dijakov iz gimnazij, tako da sta dve leti
odločno premalo za izoblikovanje strojne-
ga strokovnjaka. Zato so na sestanku so-
glasno sprejeli predlog, da se študij prve
stopnje podaljša na tri leta, študij druge
stopnje pa bi ostal dve leti. sr

SEST NOVIH
DRUŽIN

Pretekli teden je izvršni odbor PočitrU-
ške zveze na univerzi priredil plenum,
ki so se poleg celotnega odbora udeiežili
tudi vodilni funkcionarji družin po fakul-
tetah. Iz razprave so ugotovili, da pome-
ni letošnje obdobje pri razširjanju orga-
nizacije velik korak -haprej, saj je izvrš-
ni odbor uspel v kratkem obdobju usta-,
noviti kar šest novih družin, vendar pa*
na nekaterih fakultetnih odborih le še ni
pravega razumevanja za organizacijo, ki
se ji zaradi nekoliko neprimemega
imena pripisuje vse preveč počitniški zna-
čaj. Eden od zaključkov plenuma, ki jih
bo izvršni odbor posredoval plenumu ko-
misije za društvene aktivnosti, je, da se
stori vse, kar je v njegovi moči, da bi
od prihodnjega šolskega leta dalje delale
vse družine PZ v sklopu fakultetnih od-
borov kbt enakovredne komisije vsem
ostalim. Ker je izvršni svet SRS sprejel
sklep, da v proslavi dneva mladosti sode-
lujejo vse organizacije, je izvršni odbor
PZ Slovenije sklenil, da v proslavo vklju-
či tudi teden PZ, ki bo od 17. do 25. maja.
V njegovem okviru bodo sodelovale vse
enote organizacije. V čast dneva mlado-
sti bodo organizirali ob Zbiljskem jezeru
pri Medvodah velik piknik, na katerem
naj bi se zbralo čim več Ijubljanskih
študentov, povabili pa bodo tudi pred-
stavnike ostalih viniverzitetnih centrov.

RAZVOJ
KOPRSKE LUKE

Pred dnevi sta bili na gradbenem od-
voju koprske luke in o montažnih grad-
njah. Predavatelja-projektanta objektov, o
katerih sta predavala, sta s pomočjo
diapozitivov, lastnih izkušenj in opazo-
vanj osvetlila obravnavano problematiko
z vseh aspektov. S tem, da preko svobod-
ne katedre posredujejo študentom svoje:
izkušnje tudi strokovnjaki, ki so aktivno
vkljueeni v naši gradbeni dejavnosti, je
storjen že prvi korak povezavč fakul-
tete z operativo. To je že ena od oblik,,
s katero naj bi znanost, fakulteta in ope-
rativa prišle pod skupni imenovalec.
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